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Előszó 

Tisztelt Olvasó! 

1970-ben készült el a Kemenespálfa története a felszabadulástól 
1945-1970 - ig című kézirat. 

Káldos Gyula készítette, aki kemenespálfai származású és 
Celldömölkön volt könyvtáros. 3 példány készült és egyik sem volt teljes 
mivel fényképekből csak kevés példány állt rendelkezésre, és az akkori 
technika nem tette lehetővé a sokszorosítást. 

Ezt a hiányosságot e kiadványban sikerült kiküszöbölni. 

Sok évvel, ezelőtt amikor a könyv először kezembe került, 
nagyon megdobogtatta szívemet! 

Többször elolvastam, mert egyrészt mindig is érdekeltek a régi idők 
történetei, másrészt ez a mi saját történetünk és a szereplők túlnyomó részét 
személyesen is ismertem. 

Szent meggyőződésemmé vált, hogy hozzáférhetővé kell tenni a 
könyvet minden, a múlt iránt érdeklődő kemenespálfai lakos számára! 

A Helyi Értéktár Bizottság megalakulása után sikeresen pályáztunk, 
így lehetőségünk nyílt eme kiadvány az elkészítésére. 

A könyv hangulata, szellemisége természetesen hűen tükrözi az 
akkori időket, de kérem, emiatt ne tekintsék kritikusan, mert ez 
természetesen része volt az életünknek. 

Kérem, fogadják szeretettel, forgassák érdeklődéssel, és fedezzenek 
fel minél több érdekességet a múltból! 

Kemenespálfa,2015.09.29. 

Biczó Péter 
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Az őstörténettől 1945-ig 

Kemenespálfa kissé elszakadva a többi 'Kemenes' 
előnevet viselő településtől a celldömölki járás déli 
részén a l a k u l t k i - haj d a n két önálló településből: 
Martonfalvából és Pálfalvából. 

A 'Kemenes' szó használata a szlávok közvetítésével a 
görög nyelvből került hozzánk. Jelentése: k a v i c s o s . 
Ellentétben azonban az északi 'Kemenes' előnevű 
községekkel, a h o l a földterület nagyobb része valóban 
k a v i c s o s , úgynevezett c s e r i t a l a j , nálunk kiváló, jó termő 
földekkel, rétekkel, legelőkkel találkozunk, melyekből a 
szorgalmas munka eredményeként gazdag terméseket 
takarítottak és takarítanak be. A rétek a l j a és a folyók 
köze kiváló állattenyésztés kifejlődését biztosította. 

A csekély számú és eléggé szűkszavú források 
községünket a f i a t a l a b b települések közt tartják számon, 
ami a z t j e l e n t i , hogy a két település létrejötte már 
említett elnevezésekkel a 14. század végére, i l l . 15. 
század elejére e s i k . 

Mai nevét, Kemenespálfát csak évszázadokkal később 
v e s z i f e l , és bár közigazgatásilag már régen egy, a va g y o n i 
különbség éles választó v o n a l a t j e l e n t az uradalom 
területén élő cselédség és a f a l u lakói között. az e g y e t l e n 
közös h e l y a templom v o l t , mely Martonfán épült, de i t t i s 
a vagyonosabb emberek ültek az első sorokban. 

G y a k o r l a t i l a g csak 1945 után, elég l a s s a n a l a k u l t k i 
az egységes f a l u . Sokáig élt az emberek tudatában M a r t o n f a , 
amely e g y f a j t a megkülönböztetést j e l e n t e t t az emberek 
rangsorolásában, p e d i g az i t t élő újgazda már évek óta a 
maga embere v o l t és legalább a n n y i földdel r e n d e l k e z e t t , 
m i n t a f a l u túlsó felében élők. 

Ezek az évszázadok során k i a l a k u l t előítéletek egyre 
inkább elmosódnak. Megszűnésük a l a p j a a 
termelőszövetkezetben végzett közös munka. 
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Számos f a l u b e l i épített házat a m a r t o n f a i részen. A 
major ma már a z t a közös munkahelyet j e l e n t i , amely a t s z , 
tehát a saját gazdaságuk. 

Mielőtt e r r e az átalakulásra, és annak előidézőire 
rátérnénk - ha csak vázlatosan i s - tekintsük át a 
települések múltját abban a reményben, hogy néhány, e d d i g 
i s m e r e t l e n részlettel járulhatunk hozzá községünk 
történetének megismeréséhez. 

A Ság hegy, melynek kalapját a század elején a kőbánya 
megnyitásával levették, elibénk tárja gazdag leletanyagát. 
A hátrahagyott munkaeszközök, edények bizonyítják, hogy 
vidékünkön, mindenekelőtt a Ság hegyen ötezer évvel ezelőtt 
t e l e p e d e t t meg az ember. Életének nyomai azóta 
kimutathatók. 

Időszámításunk előtt az első évszázadban Cl a u d i u s 
római császár S a v a r i a (szombathely) megalapítójának katonái 
a Ság hegy a l a t t elágazó a mai Egyházashetyén, Jánosházán 
keresztül vezető, a későbbi határjáró o k l e v e l e k b e n városút 
néven i s m e r t felvonulási, ke r e s k e d e l m i u t a t h o z t a k létre, 
melynek kapcsán a terület a rómaiakkal i s megismertet 
bennünket. 

A h a t o d i k századtól az avarok élnek vidékünkön. 
Emléküket a Karakó határában mai i s látható avargyűrűk 
őrzik. Őket követik a földművelést meghonosító szlávok. 
Kemenespálfa legősibb t e l e p e s e i i s e szlávok v o l t a k . Őket 
találjuk i t t a honfoglalás idején. 

Az Árpád-korból származó o k l e v e l e k b e n számos, a mai 
teleülés ősének felsorolásával találkozunk, annak 
bizonyságaként, hogy vidékünk már a honfoglalás idején i s 
v i s z o n y l a g sűrűn l a k o t t terület v o l t . 

Kiemelkedő s z e r e p e t játszott a szomszédos Karakó, mely 
István király idején - megyeszékhely, várispánság. A 
várispánsághoz t a r t o z o t t az a szláv település, mely e t Razna 
néven említenek a források. A települést István király 
1033-ban 24 jobbággyal a zalavári apátságnak adományozta. 
(Vajna Sándor Kemenesalja monográfiája c. tanulmányában 
oklevélre h i v a t k o z v a állítja) 
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Razna, m i n t több más település, a 13. század elején a 
tatárjárásnak e s i k áldozatul. Lakói a Marc a l mocsarai 
között húzódnak meg. 

Hamarosan újra épül. A házak vályogból, agyagból 
készülnek. 

Hogy ez valóban így van, a z t IV. Béla 1257-ben íródott 
határjáró o k l e v e l e bizonyítja, melyben a b o b a i területet 
Babay nevű vitézének ajándékozza. E határjáró oklevélben 
Razna határjele i s s z e r e p e l , mégpedig déli irányban. 
Raznát, tehát, Kemenespálfa ősének tekinthetjük. (Az 
oklevél Dr. Móricz Dénes celldömölki ügyvéd tulajdonában 
v o l t . ) 

A királyi vármegyék széthullásával, eladományozásával 
a karakói várispánság i s részeire b o m l o t t . A 14. század 
közepén I . , vagy ahogy a régiek ismerték, Nagy La j o s 
k u t a t j a a karakói várispánság eltűnését a fehérvári egyház 
káptalanához írt parancslevelében: 

„... Hűségteknek szigorúan meghagyva p a r a n c s o l j u k , hogy 
Szent István legendájában a z t kutassátok f e l , hogy Karakó 
nevű várunk, nemes jobbágyaink (a várkatonaság utódai) és 
népeinek országunkban hány h e l y e n k e l l l a k n i u k és a 
szabadságnak m i l y e n f o k a i l l e t i meg őket, s e z t azonnal, 
megfelelően, ahogy megtudtátok, j e l e n levelünk bemutatója 
által - hűségtekre - l e v e l e t e k b e n nekünk jelentsétek. 

K e l t Budán, Szent Mihály főangyal ünnepének tizenötöd 
nap j a előtt való szombaton, az Úr 1349. esztendejében 
(október 1 0 . ) " 

A nemleges válasz elég hamar, október 23-án k e l t , így 
a karakói várhoz tartozó településünkről várható újabb 
ismeretanyag elmarad. (Található: A könyv és könyvtár a 
magyar társadalom életében című kötet 95. oldalán) 

M a r t o n f a l v a és Pálfalva az 1400-as évek elején tűnek 
f e l . Ekkor a terület a jánosházi Varsányi család birtokában 
van, és valószínű, hogy a család férfi t a g j a i alapítják a 
két önállóan fejlődő települést. 
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Zsigmond király a közte és a Varsányi család közötti 
ellentétek m i a t t a földet elkobozza és a Somlói várhoz 
c s a t o l j a . Így kerül a Garay családhoz, később K i n i z s i Pál, 
majd Bakócz Tamás hercegprímás b i r t o k o l j a . 

A Somlói vár pusztulása után a 17. században az 
uradalom központja a jánosházi vár l e s z . 

M a r t o n f a l v a és Pálfalva egy részét létrejöttüktől 
kezdődően évszázadokon át a M a r t o n f a l v y család bírja. 

Az 1554-es összeírás s z e r i n t három e g y t e l k e s nemes élt 
Martonfalván, a M a r t o n f a l v y család három t a g j a . E g y i k 
leszármazottjuk, György, 1689-ben Kemenesalja 
főszolgabírója. 

E két f a l u nem kerülte e l a törökök pusztítását sem. 
1596-98 körül, Pápa elfoglalása után feldúlják a 
garázdálkodó török csapatok. M a r t o n f a l v a ellenálló 
lakosságát m e g t i z e d e l i k , a házakat felgyújtják. Bakacs nevű 
földesurát elhurcolják, kiváltására minden b i r t o k o s 1 
f o r i n t o t , a jobbágytelkek 50 dénárt f i z e t n e k . 

Később egy újabb török támadás t e l j e s e n elpusztította, 
ettől kezdve M a r t o n f a l v a egy jelentéktelen majorrá vált. 

A földbirtokot 1705-ben - m i n t hozományt - a felsőbüki 
Nagy család k a p j a meg, s az ő t u l a j d o n u k b a n v o l t a 
földosztásig. 

A f a l v a k kialakulásában két fő tényezőt említhetünk -
a földrajzit és a gazdaságit. A földrajzi feltételek között 
első h e l y e n a víz megszerzésének lehetősége áll, nemcsak 
emberi lét, hanem az állattartás szempontjából i s . Ugyan 
i l y e n f o n t o s v o l t a talajerő minősége i s . Döntő s z e r e p e t 
játszott a földművelés és az állattenyésztés. Ezek a 
jellemzők Kemenespálfára i s i g a z a k . 

Ősi településeinket nem csak a tatárok, a törökök, 
hanem időnként a tűzvész i s pusztította. Az újjáépítés nem 
a régi helyén, hanem attól távolabb történt. Az ősi Pálfa 
h e l y e a mainál északabbra v o l t . 

A középkori f a l v a k a mai arányokhoz képest k i c s i k 
v o l t a k . A 80 - 100 l e l k e s települések már nagynak 
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számítottak. I l y e n k i s közösségekben nagy lehetőség adódott 
a baráti, szomszédsági, r o k o n i k a p c s o l a t o k ápolására, 
egymás gazdasági tevékenységének segítésére. A f a l u ezen 
jellemzői a mai n a p i g élnek. 

Peres ügyekben a jánosházi Úriszék ítélkezett. A peres 
ügyek legnagyobb része a jobbágyok és a földesurak közötti 
vitás kérdésekből e r e d t . Ezek között i s a legelső h e l y e n a 
borkimérés állt, mert az e g y i k legnagyobb hasznot jelentető 
forrás a kocsma üzemeltetése v o l t . A jobbágyok nem csak 
attól vonakodtak, hogy az uraság borát kimérjék, hanem az 
uraság szekerét az eladás végett rájuk v e t e t t b o r r a l együtt 
a faluból i s kiűzték, és a magukét mérték. 

1848-ban a Vas megyei Bizottmány t a g j a i közt szerepek 
Rosta Ferenc gazda. 

A jobbágy felszabadítás végrehajtása Pálfán nem 
közmegelégedésre történt. E r r e u t a l az alispánnak 1848. 
szeptember 6-án a belügyminiszterhez írott jelentése: „... 
Pálfa helyiségbeli v o l t jobbágyok Nagy Sándor v o l t 
földbirtokos marháit saját rétjéről, s az egész határbéli 
legelőkről erőhatalommal lehajtották. A korcsmáltatást 
p e d i g o l y a n formában foglalták e l , hogy a haszonbérleti 
fizetést, melyben Nagy Sándor úrtól bírták, megtagadták. A 
küldöttség ezeket sem v o l t képes engedelmességre, és 
törvényes útra rábírni, s így ezeknél k a t o n a i k a r h a t a l o m 
alkalmazását rendeltük." ( I r a t o k az 1848. évi magyarországi 
parasztmozgalmak történetéhez című kötet 50. o l d a l ) 

A M i l l e n n i u m évében Pálfa-Martonfa 102 házzal és 765 
l a k o s s a l r e n d e l k e z e t t . 

A századforduló első éveiben különböző f e l e k e z e t i 
e g y l e t e k k e l e t k e z t e k . 1906-ban a K a t o l i k u s Kör és az 
Önképző Kör, 1907-ben az Újgazda Kör, 1908-ban az 
Evangélikus Nőegylet. Ezen kívül működött még az 
Evangélikus Olvasó Kör. Ezeket a köröket csak a felnőtt 
lakosság látogathatta. Az e g y l e t e k v i s z o n y l a g nagy számával 
magyarázhatjuk a két f e l e k e z e t kiváló, kultúrtörténeti 
szempontból jelentős művelődési v i s z o n y a i t , a színjátszást. 
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A század elejéhez t a r t o z i k az a nyomorúságos időszak 
i s , ami az embereket a r r a késztette, hogy h a j r a szálljanak 
és Amerikában próbáljanak szerencsét. 

Később, mintha megállt v o l n a az élet. Ez azonban csak 
látszólagos, h i s z e n a parasztember élete állandó harcból 
állt. Harc v o l t a munka a földért, hogy egy-egy 
nadrágszíjnyi parcellával növelni t u d j a a z t , hogy egy-egy 
jószággal rangosítsa magát. 

Az első világháborúban 70-en v e t t e k részt, 11-en 
vesztették életüket. 

A Tanácsköztársaság idején számos híve akadt az új 
rendszernek, róluk azonban csak egy-két e l e j t e t t szót 
l e h e t e t t h a l l a n i . Így j u t o t t a fülembe, hogy a bukás után a 
gilicetüskés területén mezítláb járatták őket. 

A Nagyatádi-féle földreform során 80kh ( K a t a s z t e r i 
h o l d ) földet o s z t o t t a k k i a felső őrház környékén, melyeket 
vitézteleknek, később csak proletárnak e m l e g e t t e k . 

Az első világháború utáni nehéz h e l y z e t , a 29 - 30-as 
évek gazdasági válsága kényszerítette a f a l u 
törpebirtokosait a r r a , hogy sommásként az uradalom földjére 
szegődjenek e l . Másik részük nagyobb gazdáknál vállalt 
harmados kapálást, és tízedik keresztért aratást. Időnként 
12 - 13 keresztért k e l l e t t a r a t n i . 

A téli időszakban az uraság erdejében biztosították 
tüzelőjüket. Karácsonykor örültek a szülő, ha a favágók 
lo p v a egy-egy ostorfenyőt ho z t a k . 

Nyáron, mikor gombát sz e d n i mentünk az erdőbe, és az 
uraság hintója a r r a jött, l e k e l l e t t hasalnunk a fűben, 
hogy ne vegyenek észre bennünket, különben a megszégyenítő 
prédikálás nem maradt e l . 
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A felszabadulás és előzményei 

A 40-es években még nehezebb idők jártak. 
Kenyérfejadag, c u k o r j e g y , zsírbeszolgáltatás, szénabeadási 
kötelezettségek nehezítették az emberek életét. Hiány v o l t 
petróleumból. A ruházati ellátásra v e t fényt a n a p i sajtó 
e g y i k c i k k e : „A mezőgazdasági lakosság családonként 300 
négyszögöl k e n d e r t , vagy 150 négyszögöl r o s t l e n t t e r m e l h e t 
és annak termését saját ruházati szükségletének fedezésére 
közvetlenül felhasználhatja. Saját érdekét szolgálja tehát 
minden gazda, ha 300 négyszögöl földnek r o s t l e n n e l való 
bevetése iránt intézkedik." (1944. március) 
A lábbeliket műanyag t a l p p a l javították. Később már ez sem 
v o l t . A régi bakancs és csizmaszár többrétegű felszegezése 
m e n t e t t e meg a h e l y z e t e t , de ez sem akadt mindenütt. 

A beszolgáltatás nehézségeit egy-egy feketén vágott 
disznóval, kukoricakásával és prószával, árpából készült 
kenyérrel pótoltuk. Egyre több behívó érkezett, a l i g akadt 
o l y a n család, ahonnan egy-két fő ne szolgált v o l n a a 
hadseregben. Egy napon megérkezett a l o v a k behívója i s . 
Bizony könnyes szemmel kísérte gazdája az állatot Sárvárra 
vagy Szombathelyre, aztán soha többé nem látta v i s z o n t . 

Községünkben hosszú időn keresztül egy k i s létszámú 
német műszaki a l a k u l a t tartózkodott. Radarkészülékük a 
Parrag közepén v o l t felállítva, mel y e t éjjel-nappal egy 
ku t y a és egy f e g y v e r e s katona őrzött. Raktáruk az uradalom 
gépszínjében v o l t . 

Valószínűleg őket célozta meg egy L i b e r a t o r , amikor öt 
darab 10 mázsás bombát o l d o t t k i . Egy darab pontosan az út 
közepére e s e t t , Horváth Károly és Benke József lakása 
közötti szakaszra. Akkor i t t siló állt. Kettő az istállók 
mögé, kettő p e d i g melléjük e s e t t . A nagy por, füst még e l 
sem szállt, amikor a f a l u lakossága kíváncsisága 
kielégítésére a helyszínre s i e t e t t . V ajon hányan maradtunk 
v o l n a , ha egy újabb gép o l d j a k i bombáit? 

Időközönként f e l - f e l b u k k a n t a k o l y a n rémhírek, hogy a 
pálfai erdőben, a b o b a i akácásban angol ejtőernyősök 
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bújkálnak. Egyesek a nyomaikat vélték f e l f e d e z n i a temető 
környékén. Személyesen soha s e n k i sem találkozott velük. 

A német csodafegyverekben ekkor már kevesen h i t t e k , de 
abban még i g e n , hogy hazánkat, később már csak a Dunántúlt, 
aztán már csak annak n y u g a t i részét az angolok fogják 
megszállni. Az előbb említett ejtőernyősök inkább csak 
óhajtott, sem m i n t valóságos személyek v o l t a k . 

Az angolok utáni vágyakozás bizony o s szempontból 
érthető v o l t , h i s z e n az oroszokról naponta érkeztek 
rémhírek. A l e g j o b b a n talán az a rémhír k a v a r t a f e l az 
embereket, hogy a magyarokat kitelepítik az Őshazába. Egy 
napon váratlanul eltűnt a faluból a német műszaki egység. 
Néhány nappal később Petrács fölött k i g y u l l a d t egy Sztálin 
g y e r t y a , jelezvén az orosz csapatok közeledését. Ettől 
kezdve g y a k o r i vendégek l e t t e k a s z o v j e t felderítő 
repülőgépek, melyeket Mari-néniknek, varrógépeknek 
neveztünk e l . Állítólag találtak o l y a n röpcédulát, melyen 
ez állt: „Én vagyok az Iván k i minden e s t e i t t jár." A két 
felderítő gép pilótáival később alkalmunk nyílt 
megismerkedni. A felszabadulás előtt 4-5 nappal a felső 
k e r t e k a l a t t dobták l e bombáikat a felderítő gépek. I t t 
németek tartózkodtak - többen meg i s h a l t a k . 

Március 25-én éjjel már jól hallható v o l t az ágyúk, az 
aknavetők moraja. Reggel pánikszerű h a n g u l a t l e t t úrrá az 
egész f a l u n . 

A családok nagy része ruhákkal, élelemmel f e l p a k o l v a 
ment a mezőre és készítette e l óvóhelyét. Egy i k részük a 
temető körül előző napokban a n y i l a s o k parancsára ásott 
futóárkokban, másik részük a Rosta t a g , Szőlős tagban ásta 
bunkerét. A mi családunk Kovács Sándorékkal, Bolláékkal, 
Mészáros Sándorékkal együtt árendás Rosta L a j o s bácsi 
sorakácása m e l l e t t i kavicsbányáját alakította át óvóhellyé. 
Az első éjszaka izgalmát az óvóhely beszakadása j e l e n t e t t e . 
Másnap délelőtt a helyreállítási munkák közben óriási 
robbanás rázta meg a környéket. H i r t e l e n körül néztünk és 
szomorúan szemléltük a németek által f e l r o b b a n t o t t vasúti 
Marcal-híd visszahulló maradványait. 
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Március 26-án e s t e , velünk egyirányban Kiskamond 
északi részéről többször megfigyeltük a sorozatvető 
fe g y v e r e k , a Sztálin-orgonák felettünk Boba irányába 
vörösen átszálló lövedékeit. 

Természetesen egész éjjel nem a l u d t s e n k i . H a j n a l b a n a 
vasúti töltés túloldaláról h a l l o t t u k a s z o v j e t katonák 
beszélgetését. Vártuk, v a l a m e l y i k majd csak odajön, de nem 
jöttek. 

27-én n y o l c óra - fél k i l e n c körül megunva a 
várakozást, l a s s a n előjöttünk. 

Ma i s előttem van a kép, amely akkor elénk tárult. A 
c e l l i út felé, az enyhén emelkedő reész magaslatán r e n g e t e g 
s z o v j e t katona, vállukon aknavető, golyószóró, l o v a k k a l 
v o n t a t o t t ágyúk, f u t v a húzott géppuskák, r e n g e t e g állat. 
Lent p e d i g a b a t y u i t ölelő c i v i l e k tömege i n d u l haza. Pethő 
Jenőék előtt jöttünk, amikor egy német M e s s e r s c h m i t t 
géppuskázta végig az vonuló s z o v j e t c s a p a t o k a t . Árokba 
bújtunk. A Levente térnél már láttuk, hogy Hetye irányában, 
de attól jóval messzebb, az előbbi gép nagy f e k e t e csóvát 
húzva maga után, zuhan a föld felé. Közben természetesen 
sok s z o v j e t katonával találkoztunk. A magunkkal h o z o t t 
sonkával, kolbásszal kínáltuk őket. Ők ügyet sem v e t e t t e k 
ránk, mentek a f r o n t után. 

Az első kedvező élmények hatására f o k o z a t o s a n 
f e l e n g e d e t t az emberek szorongása. Min d e n k i b o l d o g v o l t , 
örült, hogy ő maga, háza jószága épségben megmaradt, és 
számára a háború véget ért. 

Olyan együttérzőnek, utolsó falatját i s megosztani 
tudónak, önzetlen segítőnek azóta sem láttam a pálfaiakat. 

A f a l u felszabadulását Mészáros Jenő, későbbi tolmács 
és bíró, így mondja e l : 

1945. március 26-án, mikor a s z o v j e t hadsereg 

szorította v i s s z a a németeket, a h i t l e r i csapatok 

megszállták községünket. Parancsnokságuk hozzánk 

t e l e p e d e t t be, i l l e t v e lefoglalták az egyik szobát. 

Bevezették a t e l e f o n t i s , az udvar meg t e l e v o l t autókkal, 

motorkerékpárokkal. A l i g tudtunk tőlük mozogni. A járőrök 
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jöttek-mentek a jelentésekkel, közben nekünk magyarázták, 

mutogatták - jönnek az oroszok, és hogy milyen rosszak, 

milyen kegyetlenek, közben meg l e h e t e t t h a l l a n i a disznók 

sírását, amelyeket a németek szedtek össze. A nép bujkált, 

így könnyen vitték őket. Én a családommal idebenn 

maradtam, mert féltem a németektől, hátha e l v i s z n e k 

valamit. E s t e megkezdődött a támadás. Kamond felől 

támadtak az oroszok, a felső kertek felől pedig a németek 

két tankkal, Nagyék udvarából pedig aknavetőkkel. 

A járőrök mind gyakrabban érkeztek jelentéseikkel. 

Lefeküdtünk, gondolván, ha a németek nyugodtak, akkor mi 

i s azok lehetünk. Ez történt 1945. március 27-re 

virradóra, h a j n a l i 3 óra körül. Egyszer csak h a l l j u k a sok 

német csizma kopogását. Nagyobb számú járőrcsoport 

érkezett. Jelentették a t i s z t e k n e k a l e g f r i s s e b b hadi 

h e l y z e t e t . A t i s z t e k azonnal felugráltak és indultak 

kifelé. Egy k i c s i t tudok németül így megértettem, miről 

van szó. Mondtam a családomnak, legyünk nyugodtak, 

nemsokára i t t lesznek a felszabadító s z o v j e t csapatok. Az 

udvaron erős hangú német vezényszavak csattantak, z a j o s 

motorberregéssel megkezdődött a nagy hurcolkodás, 

menekülés. Nagyék udvarában i s megszűnt az aknavetők 

suhogása - elmentek a németek. Ekkor átjöttek a 

szomszédok, és velük együtt behúzódtunk a lakásba. Nem 

szóltunk egymásnak semmit, csak néztünk, és vártuk, mi 

következik ezután. Közben L a c z i Sándor átkiabált Nagy 

Vendelnek. Az oroszok a felső kertek alól vonultak be, és 

fésülték át a f a l u t . Közben meghallották a kiabálást, és 

jöttek. Sándor megijedt, és f u t o t t hozzánk. Ekkor 

találkoztam a felszabadító katonákkal - kellemes 

meglepetés ért. Udvariasak v o l t a k , kérdezték, nincs-e i t t 

német katona. Amikor oroszul válaszoltam, ők i s 

megörültek. Barátságosan betessékeltek bennünket: mondták, 

menjünk csak be, mert még nem múlt el a veszély. Azután 

vonultak tovább. Másik egységek szállták meg a f a l u t , és 

felállítottak egy i d e i g l e n e s kórházat. 

Nem sokáig v o l t a k i t t . Vonultak tovább, mentek előre 

a f r o n t után. A következő napokban megkezdődött az 

élelemgyűjtés a Vörös Hadsereg részére. Pethő Márton v o l t 
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a bíró, de ő nem tudott o r o s z u l , így nekem k e l l e t t 

tolmácsolni mindent, ha jött v a l a k i a faluba. 

Felállítottuk a Nemzeti Bizottságot, t a g j a i 

intézkedtek, k i mennyi állatot, gabonát, burgonyát adjon. 

A Bizottság t a g j a i v o l t a k : Farkas János, B e l l a János, 

Benke István, Kovács Sándor, Szíjártó István. A faluba 

érkezőket ők irányították, de nekem azért o t t k e l l e t t 

lennem tolmácsként, mert mindig azt keresték, így egy 

k i c s i t megszaporodtak gondjaim. Júniusban megválasztottak 

bírónak, így rám szakadt a f a l u összes gondja. A 

legnagyobb problémát a Vörös Hadsereg élelem-összeadása 

j e l e n t e t t e , mert mindenki másra akarta t o l n i a t e r h e t , 

mindenki félt a fizetéstől. Voltak akik panasszal 

f u t k o s t a k a jánosházi katonai parancsnokságra, ahol 

kikaptak, hogy nem akarnak élelmet adni a felszabadító 

hadseregnek. 

A m a r t o n f a i rész felszabadulását Rosta P. Sándor 
meséli e l : 

A majori lakosok az intéző ház a l a t t i pincében 

kerestek menedéket, szemben a f a l u b e l i e k k e l , akik 

elhagyták otthonukat. A németek, mint az ország minden 

részén, nálunk i s garázdálkodtak. Személyes tanúja voltam, 

mikor három o l d a l k o c s i s motorkerékpárral németek érkeztek 

a major sertéshizlaldájához, ahol több sertést fejbelőttek 

és e l v i t t e k . 

Továbbra i s a major udvarán tartózkodtam és szomorúan 

k e l l e t t látnom a német katonák felkészülését a várható 

harcra. Két nagy ágyút állítottak f e l , egyiket a templom 

m e l l e t t , a másikat a kertészkertben Károlyháza és 

Nagykamond irányába. Egész éjszaka lőtték a támadó s z o v j e t 

katonákat. Reggel öt óra tájban, a hiába való tűzharc után 

Celldömölk és Kissomlyó irányában elpucoltak. Nagy v o l t az 

öröm, mikor a lakóknak bejelentettem a németek távozását. 

A magtárnál találtam egy német katonát, a k i t azzal az 

utasítással hagyta hátra, hogy robbantsa f e l a magtárat. 

Hosszas rábeszélésemre elállt szándékától, motorra ült és 

csapata után h a j t o t t . 
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Még az éjszaka folyamán Keve Béla intéző az istállóba 

ment, befogott két l o v a t a hintóba, e l h a j t o t t abba az 

irányba, amerre a német katonák menekültek. 

Kora reggel egy teherautó gördült be a major 

udvarába. A magtár előtt ált meg, és orosz katonák 

ugráltak l e róla. Harmonikáztak énekeltek, igen jó 

hangulatuk v o l t . Mosolyogva jöttek felém, és így szóltak: 

„drasztutye papa, germán j e s z t y , burzsuj j e s z t y ? 

Válaszoltak, hogy „nyet". Megmutattam az u t a t , amerre 

távoztak. Az előzetes hírek ellenére nem bántottak s e n k i t . 

Az uraság édesanyját és Eberhadt doktort családjával 

együtt o t t találták a kastélyban. Őket sem bántották. 

Eberhardtéknak mondták, menjenek haza (ők jánosháziak 

v o l t a k ) , Nagyon féltek, és félelmükben megmérgezték 

magukat. 

A két községrész között egy nagy rétség terült e l , az 

úgynevezett parrag. A sima, füves terület nagyon alkalmas 

v o l t repülőgépek f e l és leszállására. 

Március 27-én éjjel, mikor először tértünk nyugovóra 

lakásunkban, erős zörgetésre ébredtünk f e l . Beengedtük a 

kérezkedőket, ekkor láttuk, hogy két pilótaruhás katona 

áll velünk szemben. Megmosakodtak és t i s z t a ruhát kértek, 

azután lepihentek. Csak reggel, amikor kivilágosodott, 

vettük észre, hogy az udvarban egy kétszárnyú repülőgép 

van, és a rét felé még egy. Két, vagy három éjszakán át 

innen indultak a még f e l nem szabadított területek 

felderítésére. 
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A föld azé, a k i megműveli 

A l i g néhány nappal a felszabadulás után, 1945. április 
17-én jelentős esemény kezdődött Kemenespálfán. A 
földigénylő bizottság megalakulásával ekkor v e t t e kezdetét 
a parasztság évszázados örökségének szétosztása. 

Először h a l l g a s s u k meg az események résztvevőit, majd 
idézzünk a h i v a t a l o s jegyzőkönyvekből. 

Rosta P. József, a földosztó bizottság elnöke: 1945 

áprilisában Budapestről egy Márkus Ferenc nevű ember 

érkezett falunkba, akiről később tudtam meg, hogy az 1920-

30-as években kemenspálfai lakos v o l t . A tag-majorban 

l a k o t t , amit a felsőbüki Nagy Sándor birtokához t a r t o z o t t 

(a tag-major a felső őrháztól délkeleti irányban feküdt, 

150-200 méterre, a két Marcal között, ahol kizárólag r i d e g 

állatokat t a r t o t t a k ) . 

A f e n t n e v e z e t t Márkus Ferenc utasítására a l a k u l t meg 

a hat tagú földosztó bizottság, melynek elnöke én voltam. 

Sárközi György a méréseket, és a v e l e járó 
adminisztrációt végezte. 

A földosztást megelőzően felmérést végeztünk, mennyi 

a n i n c s t e l e n , a törpebirtokos, e s e t l e g a nagyobb családdal 

rendelkező középparaszt. A v o l t uradalmi b i r t o k o t 3-05 

k a t a s z t e r i hold mennyiségben o s z t o t t a k i a bizottság. Az 

új-majortól k e l e t r e elterülő kb. 160 kh. A bobi község 

n i n c s t e l e n parasztjainak j u t o t t , ugyancsak 3-15 kh. 

mennyiségben. A fennálló rendelkezések értelmében a v o l t 

tulajdonosoknak i s meghagytunk 50 kh-t a község déli 

részén elterülő Pető-réte tagban, amit később Nagy Pál 

felajánlott az államnak. A nagybirtok kiosztását a 

lakosság örömmel fogadta, azonban v o l t a k olyan személyek, 

a k i k e t f e l k e l l e t t világosítani, meg k e l l e t t győzni, hogy 

e most kapott föld immár egyszer, s mindenkorra az övé 

l e s z . 
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Sárközi György i g y emlékezik: 

A Kommunista Párt útmutatása s z e r i n t községünkben 

rövid idő a l a t t megalakult a földigénylő, földosztó 

bizottság. A Bizottság v o l t uradalmi cselédekből, f a l u s i 

napszámosokból és kisparasztokból tevődött össze. A 

bizottság felkérésére örömmel vállaltam a földosztással 

kapcsolatos teendőket. A bizottság, amely naponta többször 

i s ülésezett, komoly segítséget kapott a Magyar Kommunista 

Párt munkatársaitól. Közülük i s szeretném kiemelni Márkus 

elvtársat. 

Az éjszakába nyúló üléseken megbeszéltük a 

módozatokat. A lebonyolítás az alábbiak s z e r i n t ment 

végbe: 

Megállapítottuk, hogy kiosztásra kerül Nagy Sándor 

1200 kh. szántóföldje. 

Összeírtuk a földigénylőket, a cselédeket, a f a l u s i 

n i n c s t e l e n e k e t , és a k i s p a r a s z t o k a t , valamint a föld 

nélküli k i s i p a r o s o k a t . 

Megállapodtunk abban, hogy egy-egy család l e g f e l j e b b 

15 kh földet kaphat, természetes azonban, hogy a családon 

belül nős és családos családtagok i s kaptak földet. 

A rendelet módot adott a r r a , hogyha a bizottság úgy 

ítéli meg, 100 holdat meg l e h e t e t t hagyni a v o l t 

tulajdonosnak. A közgyűlés 50 holdat szavazott meg. 

Továbbá egy tehenet, és mezőgazdasági felszerelést i s . Az 

uraság édesanyjának j u t t a t t a a bizottság a v o l t intézői 

lakást. 

A szántók és a rétek kiosztása után került s o r a 

házhelyek kiutalására, ugyanakkor a c e l l i út nyugati 

oldalán lévő háztulajdonosok t e l k e i t kiegészítettük 5-600 

négyszögölre. 

Pontosan felmértük a kiosztható szántó és legelő 

területet, azt minőségileg három kategóriába s o r o l t u k . 

Első osztályú v o l t a nekeresdi út két oldala és a Petrács. 

Az igénylés arányában kapott mindenki az I. II. és I I I . 
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osztályú földből. Kivételt képezett az a 8-10 k i s i p a r o s , 

akik 1 kh területet kaptak a II. osztályú földből, 

konkréten az Új-majorral szemben nyugatra lévő táblából. 

Hagytunk tartalék földet azok számára, akik még nem tértek 

v i s s z a a háborúból. 

Nehéz szavakba önteni, milyen örömmel hozta mindenki 

a két-két karót a részére kimért föld jelölésére. Volt pár 

nem éppen elégedett ember, de számuk elenyésző v o l t a 

többséghez képest. 

Volt suttogó propaganda i s . Többen mondták nekem: 

„nem félsz, ha jönne az angolok?" Nem féltem. 

Május közepére a nagy munka befejeződött. Mindenki 

neki látott a fölművelésnek a különféle módon s z e r z e t t 

lóval, szarvasmarhával, hiszen a községben nem sok igavonó 

állat maradt. A v o l t uradalom mezőgazdasági eszközeit: 

eke, borona, henger, az új gazdák közösen használták. 

Az 1944 őszén és 1945 tavaszán b e v e t e t t területek 

termését az új gazdák aratták l e . Az arató rész kiadása 

után, melyet szintén a földosztó bizottság végzett, került 

s o r a termésnek a föld arányában történő szétosztására. 

A földosztó bizottság minden egyes Tagja társadalmi 

munkában végezte feladatás, igaz, hogy ebben mindenki 

érdekelt v o l t . Az igazság kedvéért meg k e l l jegyeznem, 

hogy apám i s kapott 6 kh földet. 

A bizottság t a g j a i közül engem ért a 

legnagyobb megtiszteltetés, ugyanis 1945. 

Szeptember 1-3-ig a földhöz j u t t a t o t t a k 1. 

Konferenciáján képviseltem a celldömölki 

járás déli részét. Ez a kongresszus 

szentesítette az addig elvégzett munkát. 

Számomra, mint fiatalembernek személy 

s z e r i n t i s f e l e j t h e t e t l e n élményt 

j e l e n t e t t , hogy az ország akkori 

vezetőivel szemtől szembe kerülhettem. 

Most amikor e hőskorra visszaemlékezem, s z e r e t e t t e l 

gondolok azokra az emberekre, a k i k k e l e z t a nagy munkát 

elvégeztük: Szíjártó P i s t a bácsira, Géczi bácsira, Bodó 
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bácsira, Kertész Jánosra, Benke bácsira, Káldos bácsira, 

Szabó bácsikra, a földosztó bizottság minden egyes 

tagjára. Úgy érzem, azon Népbíróságok egyik t a g j a voltam, 

amelyik egy ezeréves per igazságos ítéletét meghozták. 

Idézzük most a nagy történelmi esemény gyors 
intézkedéseit tükröző e r e d e t i dokumentumok megsárgult 
l a p j a i t . . . 

„Jegyzőkönyv, 

felvétetett Kemenespálfán, 1945. Évi április 17-én, a 

községháza termében, a községi földigénylő bizottság 

megalakulásáról. 

J e l e n van Kemenespálfa község bírája, a helybéli 

Magyar Kommunista Párt, és a Nemzeti Parasztpárt 

megbízottai, valamint a kemenespálfai földigénylők. A 

községbíró előterjesztésére a megjelentek a földigénylő 

bizottság elnökének Rosta P. József, törpebirtokost, 

tagjainak pedig Kovács Sándor, Szőr Sándor n i n c s t e l e n e k e t , 

Antal Károly, Illés Ferenc, Káldos Sándor, és Szíjártó 

István, v o l t gazdasági cselédeket választották. A 

jegyzőkönyv felolvasás után jóváhagyatott és aláíratott. 

Kmf. 

Vály Antal Pető Márton Böri L a j o s 
MKP megbízott Községbíró Nemzeti Parasztpár 

megbízott 

A Földosztó Bizottság elnöke április 28-án már a 

felmért igényeket j e l e n t i a megyei földrendező 

bizottságnak. Ezt a jegyzőkönyvet Rosta P. Sándor, továbbá 

Kovács Sándor, Antal Károly és Szőr Sándor írják alá. 

Június 4-én k e l t az a jelentés, amely a szántóföldek 

szétosztásáról t u d a t j a a földhivatalt. Ebben a jelentésben 

azt i s közlik, hogy a házhelyek és a rétek kimérását 

megkezdeni egyelőre nem tudják, mert ezen területen 

fogolytábor van. 
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1946. február 4-én k e l t e z e t t 
végrehajtásának t e l j e s jegyzőkönyve. 

a földosztás 

Felhasználási t e r v e z e t : 

Szántó 
K e r t 
Rét 
Szőlő 
Legelő 
Erd ő 

617 kh. 1.563 öl 
2 kh. 1.230 Öl 

30 kh. 1.017 öl 
298 öl 

92 kh. 1.028 öl 
413 kh. 1.1174 öl 

Összesen:1.175 kh698 öl 

F e n n t a r t o t t terület: 

Szántó 
K e r t 
Szőlő 
Legelő 
Összesen 

174 kh. 
409 öl 
298 öl 

15 kh. 537 öl 
193 kh. 1.177 öl 

Az igényjogosultaknak j u t t a t o t t terület csoportonkénti 
összesítése: 

Száma szántó, rét gyümölcsös Összesen 
kh öl kh öl kh ö l  

gazd. cseléd 30 227713 2 821 229 1534 
mg.munkások 39 731022 - - 73 1022 
törpe b i r t o k o s 38 153591 - - 153 591 
Állásukat v e s z t e t t 
képesített gazdák 1 14 14 

Összesen: 108 468726 2 821 470 1547 

Rosta P József 

M i t szólt ehhez a v o l t t u l a j d o n o s ? 

A vas megyei földrendező bizottságnak az alábbi 
l e v e l e t írta: 

„Alulírott Fonyódi E t e l k a , úgyis, m i n t a k a t o n a i 
szolgálata m i a t t még m i n d i g távol lévő felsőbüki Nagy Pál 
kemenespálfai l a k o s t i s z t e l e t t e l kérem: 
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Méltóztassék a kemenespálfai földigénylő bizottság ama 
sérelmes határozatát, melyben e l r e n d e l t e f i a m , felsőbüki 
Nagy Pál cca. 1200 kh kiterjedésű ingatlanának felosztását 
részben és akként megváltoztatni, hogy akár az én, akár a 
f i a m részére Badacsonyban lévő 7 kh szőlőingatlannak a R.-
ben előírt leszámítása m e l l e t t csak a 100 k a t a s z t e r h o l d o n 
felüli területrésze kerülhessen felosztásra." 

Ezután két gépelt o l d a l o n az érdemeket s o r o l j a f e l , 
majd így f o l y t a t j a : 

„Az általam előadottak igazolására kérem megkérdezni 
Kemenespálfa község elöljáróságát e községi földigénylő 
bizottságot és a gazdaság földhöz j u t t a t o t t munkásait, a k i k 
mindnyájan készek a n e k i k j u t t a t o t t ingatlanból az általam 
kért mezőgazdasági i n g a t l a n visszaadására." 

1945. május hó 16. Fonyó E t e l k a 
Kemenespálfa 

(Martonf a p u s z t a ) 

A földek visszaadásáról persze h a l l a n i sem a k a r t s e n k i 
sem. 

A megyei földbirtokrendező bizottság válasza: 

„Fonyó E t e l k a , felsőbüki Nagy Pál azon kérelmét, 
v a l a m i n t a községi földigénylő bizottság előterjesztését 
50kh földnek felsőbüki Nagy Pál részére való meghagyására 
vonatkozóan elutasítja." 

Néhány nappal a f r o n t elvonulása után Martonfán egy 
hatalmas gyűjtőtábort létesítettek, melyben több tízezer 
német, magyar, l e n g y e l szlovák és egyéb nemzetiségű katona 
v o l t . Közöttük többen pálfaiak i s . A f o g l y o k élelmezéséről 
i s gondoskodni k e l l e t t , e z t i s a környékről biztosították. 
A f o g l y o k elszállásolására az egész major területét 
felhasználták. Az o t t lakókat a f a l u b a költöztették át. A 
tábort drótkerítéssel és f e g y v e r e s őrökkel vigyázták. Sok 
kellemetlenséget o k o z o t t a községnek a fogolytábor. A major 
területén csak néhány kút v o l t , s ez nem t u d t a ellátni 25 -
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30.000 ember vízszükségletét. A faluból hordták a v i z e t . A 
f o g l y o k őrizetére r u s z i n o k a t a l k a l m a z t a k , a k i k a f o g l y o k a t 
és a v i z e s k o c s i k a t kísérték. Többen megpróbáltak megszökni, 
e m i a t t nagyon sok r a z z i a v o l t a házaknál. 

Sipőcz István e r r e így emlékezik v i s s z a : 

A gazdasági épületeket a foglyok részére kiürítették. 

A tábor t i s z t j e i és katonái a v o l t cselédházakban 

helyezkedtek el. A mi házunk mögött v o l t a pékség. I t t 

építettek négy kemencét. Ezen kívül v o l t még négy vagy öt 

tábori kemence i s . Állandóan sült a kenyér. A gulyalegelőn 

v o l t a kocsi-tábor. Szekerekre r a k o t t hordókban 

szállították a v i z e t a foglyoknak. A vágóhíd i s o t t v o l t a 

k o c s i s tábor m e l l e t t . Vágták a sok marhát a tábor részére. 

A táborparancsnokot 'nacselnyik'-nak hívták. Nálunk a gh 

főnök l a k o t t , de ebédre és vacsorára a nacselnyik i s 

sokszor hozzánk jött. Nagyon sokszor jöttek vendégek és 

r e g g e l i g mulattak. Legtöbbször nekem i s velük k e l l e t t 

innom. Bögréből i t t u k a pálinkát. Sárvárról gyakran jött 

egy őrnagy, k i s magyaros, pörge bajuszú ember. Ő i s igen 

s z e r e t e t t bennünket. 

Rengeteget dolgoztam a tábor részére. Egész nyáron 

hordókat javítottam, melyekben Zalából rengeteg bort 

elhordtak. 

Nem v o l t hiány borból amíg i t t laktak. 

Őszre kiürült a tábor. A foglyokat elszállították és 

az én vendégeim i s búcsút v e t t e k . 

A szekértábor eltűnése után nem maradt más hátra, 

mint egy három lábon baktató ló a delelő kútnál. Jobb első 

lábát lövedék érte. Időnként fájdalmában - és magányában 

i s b i z t o s - fel-felnyerített, mintha azt mondaná: bizony 

háború volt... Aztán egy szép napon e z t sem láttuk többé. 
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1945 őszén már v i l l a n y égett a faluban 

A földosztással egy időben i n d u l t meg a község 
villamosítása. A végrehajtásban nagy érdemeket s z e r z e t t 
Mészáros Jenő. Ő így emlékezik v i s s z a ezekre a napokra: 

Az első s z o v j e t csapatok után több féle a l a k u l a t i s 
érkezett, köztük a telefonisták i s . Az evangélikus 
iskolában t e l e p e d t e k meg a raktárukkal együtt. M i n t tolmács 
a parancsnokukkal hamar megbarátkoztam. A sok anyagukat 
látva eszembe j u t o t t , hogy mi, pálfaiak már régóta 
szerettük v o l n a b e v e z e t n i a v i l l a n y t , mert Martonfán már 
v o l t . Több vállalattal i s tárgyaltunk, de o l y a n magas árat 
kértek, amit a község nem t u d o t t m e g f i z e t n i . 

Az e g y i k beszélgetésünk során megemlítettem a hadnagy 
t a v a r i s n a k , nem segítene hozzá bennünket az anyaghoz. 
Nagyon szívesen f o g a d t a kérésemet és ígéretet t e t t az anyag 
megszerzésére. A t a v a r i s ígéretét közöltem a közgyűlésen, 
ah o l az emberek örömmel fogadták a hírt, és felajánlották 
segítségüket. 

Felkerestük a jánosházi v i l l a n y t e l e p vezetőjét, a k i 
ugyancsak segítségéről biztosított bennünket. Közmunkában 
csináltuk az o s z l o p o k a t . A k i n e k A háza elé e s e t t , az adta a 
fát - i n g y e n . A drótot, a porcelánokat az oroszok hozták, 
úgy mondták - Bécsből. Ajándékot nem kértek, mi azonban 
kötelességünknek éreztük, megvendégelni őket. Ötven l i t e r 
b o r t , tojást, b a r o m f i t gyűjtöttünk össze közajándékozás 
formájában. Min d e n k i szívesen a d o t t . 



Az elkészült új bekötő őt emlékét őrző o s z l o p 
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Sárközi György így f o g l a l j a össze élményeit: 

A községi közgyűlés, ami akkoriban elég gyakori v o l t , 

a Kommunista Párt bátorítására megbízott néhány személyt, 

hogy járjanak el a v i l l a n y bevezetésének ügyében. Májusban 

bementünk az Áramszolgáltató Vállalat vezetőjéhez, B o r s f a i 

elvtárshoz. Tőle kérdeztük meg, mit lehetne t e n n i . 

Elmondta, hogy a vállalat semmit nem tud adni, mert n i n c s 

semmije sem. Trafó talán majd akad, de ha nem, egyelőre 

úgy i s jó. Elmagyarázta a munkafolyamat ütemezését, 

végzését, amely a következő: 

A község utcáinak fekvéséről, nagyságáról méret 

megjelöléssel vázlatrajzot k e l l készíteni. A vázlatrajzot 

egy kérelemmel be k e l l vinnünk hozzá, s ő majd továbbítja 

azt. 

Az új vezetékeket és oszlopokat i s nekünk k e l l 

elkészítenünk. 

Vasárnap délelőtt v o l t . Délután már mértük az utcákat 

egy földmérő lánccal. Még aznap elkészítettem a 

vázlatrajzot, és a kérelmet, melyet a pártmegbízott, a 

községi bíró, és azt hiszem, még többen i s aláírtunk. A 

vezeték és szigetelő anyag beszerzését Mészáros Jenő 

intézte - ő leginkább tolmács v o l t . Hátra v o l t még az 

oszlopok megszerzése. Tekintve, hogy a pénznek már nem 

v o l t értéke, csereeszközként a bor és a pálinka játszották 

a főszerepet. 

Újból közgyűlést hívtunk össze. Ezen vállalta a 

lakosság, hogy összeadja a vezeték ellenértékét, a háza 

elé b e s z e r z i az oszlopot, és kiássa a gödröt. Az iparosok: 

kovácsok, lakatosok, bognárok, asztalosok, villanyszerelők 

vállalták a szigetelők befúrását, felszerelését, az 

oszlopok felállításának irányítását. Meg sem várva a 

h i v a t a l o s engedély megérkezését elkezdtük a munkát. Az 

oszlopokat a v o l t urasági akácos erdőből hoztuk. Úgy 

emlékszem ezért fizettünk valamit a v o l t uraság 

édesanyjának. 

Hátra v o l t még a hálózat beszerelése a házakba. A 

leleményesség, és a szükség i t t sem ismert határokat. 



- 32 -

Jöttek a szerelők Budapestről és az ország más részéről. 

Ebben az esetben i s az élelmiszer és az élőállat v o l t a 

v a l u t a : malac, l i b a , tyúkok, zsír, l i s z t . . . 

1945 őszén kigyúlt a fény a faluban. Mindenki örült, 

hiszen e z z e l megint nagyot a l k o t o t t a f a l u népe. Teljesült 

régi vágyunk a második mérföldkő: a felszabadulás után a 

füstös petróleumlámpák a múlt részévé váltak. 

A munkából mindenki k i v e t t e a részét, de különösen a 

mesteremberek: Kovács János, Biczó János, Garas L a j o s 

kovácsok, Sárközi János l a k a t o s , Sipőcz István, Pethő 

József, Vály Antal, L a c z i Vendel és Varga Imre faiparosok, 

valamint Farkas Jenő villanyszerelő. 

Ki k e l l emelni a s z o v j e t hadsereg segítségét, mert 

nélkülük i l y e n gyorsan nem tudtuk volna megoldani e z t a 

hatalmas fejlesztést. 

A Kommunista Párt megalakulása 

1945 októberében a járási pártbizottság részéről egy 
f i a t a l e m b e r k i l i n c s e l t e végig a m a r t o n f a i cselédházakat, 
v a l a m i n t a pálfai kisgazdák lakásait. Gyűlésre hívta az 
embereket, a h o l az ország jövőjéről kívánt szólni a község 
lakosságához. Ez a f i a t a l e m b e r Horváth István elvtárs v o l t , 
a k i később a megyei tanács elnökhelyettese l e t t . 

Az összejövetel h e l y e az u r a d a l m i intézői lakás l e t t . 
Az új földhöz j u t t a t o t t gazdák és a régi kisgazdák közül 
többen m e g j e l e n t e k . Ezen összejövetelen a l a k u l t meg a 
Kommunista Párt h e l y i s z e r v e z e t e - 12 t a g g a l . 

A ma i s élő elvtársak: 

Benke István titkár 
Benke József 
A n t a l Károly 
L a c z i József gazdasági felelős 
Török József 
Benke Imre 
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L a c z i Ferenc 
Biczó János. 

Ezen alkalommal Horváth elvtárs 
könyveket o s z t o t t szét a tagok között. 
A könyvek Rákosi Mátyás életéről, 
v a l a m i n t a Kommunista Párt 
célkitűzéseiről szóltak. Benke István 
titkár, a k i a község többi férfi 

lakosával együtt e r d e i munkát végzett, ebédidő a l a t t 
i s m e r t e t t e társainak a Kommunista Párt programját. Talán 
ennek i s köszönhető, hogy az 1945. novemberi választásokon 
a Kommunista Párt községünkben 73 s z a v a z a t o t k a p o t t , p e d i g 
a tagok száma mindössze 12 v o l t . 

1946 tavaszán már 36 t a g g a l r e n d e l k e z e t t az 
a l a p s z e r v e z e t . 

M i n t érdekességet említjük meg, hogy az inflációs 
időszakban a tagdíjat tojásban k e l l e t t k i f i z e t n i - ez 
tagonként egy tojásra rúgott. Benke elvtárs minden hónap 
elsejével kerékpárra ült, s úgy v i t t e be a tojást 
Celldömölkre. 

1946-ban a községi képviselő testületi választásokon 
az öt megüresedett elöljárói tisztség közül négybe 
kommunista elöljárót választott a község népe. Elöljárósági 
tagok v o l t a k : Benke István, Horváth Károly, Benke József és 
Török József elvtársak. 

1948-ban, amikor a két párt egyesült, az őszi 
választásokon az MDP 373 s z a v a z a t o t k a p o t t . A Lakosság 
min t e g y 64 százaléka t e t t h i t e t a Magyar Dolgozók Pártja 
m e l l e t t . A választások alkalmával több ízben járt 
községünkben Gonda György elvtárs, a k i ma a Megyei Tanács 
Végrehajtó Bizottságának elnöke. 

A Kisgazda Párt, mely vérmes reményekkel i n d u l t a 
választásokon, a l u l m a r a d t . Elkeseredésükben szabotálni 
akarták a választási urna beszállítását a járási 
székhelyre. Mészáros Jenő bíró, a k i szintén kisgazda párti 
v o l t , nem biztosított f o g a t o t az urna beszállításhoz, így 
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Benke István elvtárs gépkocsival v i t t e az Celldömölkre. Ez 
a f u v a r 250 kemény forintjába került Mészáros Jenő bírónak. 

Mg k e l l j e g y e z n i , hogy a Kisgazda Párt i g e n élénk 
propagandát f e j t e t t k i ezen a választáson. Erős Kálmán 
képviselő g y a k o r i szónoka v o l t a Kisgazda Pártnak. 
Beszédeit m i n d i g így f e j e z t e be: 

„Még jőni k e l l , még jőni f o g 
Egy j o b b k or, mely után 
Buzgó imádság epedez 
Százezrek ajakán... 

Az általuk kívánt j o b b kor már 1945 tavaszán eljött. 
Nem kétséges, hogy programjuk merőben más v o l t , m i n t a 
kommunistáké. 

1949. április 22-én újra bíróválasztásra került sor a 
községben. A lakosság Benke István elvtársra t e t t e l e a 
voksát. Ő l e t t a f a l u első kommunista vezetője. A 
választott 7 elöljáróból 6 szintén a Kommunista Párt 
soraiból került k i . 

Benke elvtárs, m i n t községi vezető nem sokat 
tevékenykedhetett k i s f a l u n k b a n , mert még '49 augusztusában 
felsőbb utasításra magasabb munkakör ellátásával bízták 
meg. 

Az a l a p s z e r v e z e t és Benke István elvtárs 1945-től 
' 4 9 - i g elévülhetetlen érdemeket s z e r z e t t községünkben. 

Második földosztás 

A földosztáskor még nem v o l t a l a p s z e r v e z e t . A 
Kommunista Párt megalakulása után a párt t a g j a i nem 
értettek egyet a földosztás h e l y i végrehajtásával. 
Hiányolták, hogy az újonnan földhöz j u t t a t o t t a k nem kaptak 
kellő mennyiséget az u r a d a l m i földekből. Ugyanakkor a 
földosztó bizottság bőven j u t t a t o t t a f a l u s i gazdáknak, 
v a l a m i n t az u r a d a l m i földekről betakarított terményt 
résziben aratták l e a v o l t u r a d a l m i cselédek, tehát 
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munkájukért részt kaptak. A többi termény e l f o l y t a 
földosztó bizottság markából. 

Az a l a p s z e r v e z e t megbízásából Benke elvtárs f e l u t a z o t t 
Budapestre az Országos Földosztó Tanácshoz. O t t panaszát 
Veres Péter elvtárs, a bizottság elnöke személyesen 
h a l l g a t t a meg. A Panaszt az éppen ülésező Földosztó 
Bizottság előtt i s m e r t e t t e , a h o l az a határozat született, 
hogy Kemenespálfán új földosztást k e l l végrehajtani. A 
tanács határozatát Benke elvtárs o t t a helyszínen írásban 
megkapta. Ennek alapján 1947-ben új földosztás történt 
Kemenespálfán. I l y e n eredménnyel hazánkban nem sok 
a l a p s z e r v e z e t büszkélkedhetett. Minden n i n c s t e l e n 5 k h - t 
k a p o t t , s gyermekenként még egyet. Ez a momentum i s nagyban 
hozzájárult az 1948-as h e l y i választások sikeréhez. 

A második földosztást végrehajtó földosztó bizottság 
t a g j a i : 

K i s Rosta Károly elnök 
Kovács Sándor 
Benke József 
Benke István 
Biczó János 

1950-ben elkészült a bekötő út 

V o l t községünknek még egy nagy kívánsága: a jó bekötő 
út. A meglévő utun k ugyan i s esőben t e l j e s e n járhatatlan 
v o l t . A k o c s i k t e n g e l y i g merültek a sárba. Az elöljáróság 
k a v i c c s a l próbálta javítgatni, de ez nem sokat segített. 
1948 őszén Mészáros Jenő és Horváth Károly mentek f e l az 
alispáni h i v a t a l b a , és kért segítséget az út megépítéséhez. 
Sok utánjárással 40 ezer f o r i n t o t sikerült biztosítani. Az 
út megépítése természetesen többe került, s e z t a többletet 
a község lakossága saját munkájával, és f u v a r r a l pótolta. 
Az alapozó követ Kissomlyóról szállítottuk. A szállítás 
fogatonként l e t t k i v e t v e , a vágott követ és zúzalékot p e d i g 
i t t az állomáson r a k t u k k i . A vagonok kiürítése szorgalmas 
munkát igényelt, mert csak 15 p e r c i g állhattak a pályán. 
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Az elkészült út átadására 1950 márciusában nagy 
ünnepség és táncmulatság kíséretében került s o r . Az u t a t 
Diósi elvtárs adta át. 



Egy p i l l a n a t r a térjünk v i s s z a a pártszervezet és a második 
földosztás fejezetéhez, mely e t Benke István elvtárstó 
idéztünk. Egyrészt azért, hogy az előzményeket lássuk, 
másrészt, hogy a későbbi kutatóknak támpontot adjunk a 
második földosztás i r a t a i n a k kereséséhez. 

A megyei Levéltárban ennek n i n c s nyoma, m i v e l e z t a l e v e l e t 
csak később sikerült megtalálni, s így most i d e helyeztük 
e l : 

„a Földigénylő Bizottságnak az Országos Tanácshoz 
írt beadványára érkezett válasz a Megyei Tanács 
által e l r e n d e l t területcsatolás m i a t t . 

Az Országos Tanács a kemenespáljai Földigénylő 
bizottság panaszát c s a t o l t a n a z z a l az utasítással 
küldi meg, hogy Kemenespálfától e l c s a t o l n i kért 
50 kh tárgyában érdemi határozatot hozzon, s az 
összes i r a t o k k a l fellebbezési iratanyagként 
t e r j e s s z e f e l 

Egyúttal vizsgálja át a Megyei Tanács Kemenespálfa, 
Jánosháza, és Boba községek juttatási tervét, hogy 
nem történt-e igényjogosultsággal nem bírók részére 
juttatás i l l e t v e túljuttatás. Vizsgálja meg, hogy a 
két község részéről a b o b a i földigénylőknek átadott 
174kh i n g a t l a n b a n j e l e n l e g hány j u t t a t o t t van 
e l h e l y e z v e . M e g f e l e l - e a valóságnak az Országos 
Tanács tudomására j u t o t t azon adat, hogy az 
e r e d e t i l e g l e h e l y e z e t t 40 j u t t a t o t t létszáma 18-ra 
apadt önként történt lemondások folytán. Amennyiben 
ez m e g f e l e l a valóságnak, úgy tegyen j a v a s l a t o t a 
Megyei Tanács a t e k i n t e t b e n , hogy nem vol n a - e 
lehetséges a b o b a i és a jánosházi határ közelségére 
t e k i n t e t t e l a jánosházi községnek szükséges 50 kh 
c s e r e i n g a t l a n kihatása a Bobának átengedett 174 kh-
ból. 

Budapest, 1946. november 29. 

Veres Péter 
Az Országos Földrendező 

Tanács elnöke' 

Reméljük sikerül nyomára j u t n i a násodik földosztással 
k a p c s o l a t o s anyagnak. 
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A földműves szövetkezet megalakulása és működése 

Megalakulására, működésére Horváth 
Károly a szövetkezet ügyvezetője így 

A f a l u életében jelentős s z e r e p e t 
játszott a földműves szövetkezet. 

emlékszik v i s s z a : 

1947. április 12-t írtak. Ez a nap 
nevezetes nap v o l t a pálfai gazdák életében. Az emberek 
kora reggeltől c s o p o r t o s a n tárgyalták az a z t megelőző napok 
eseményeit. Ekkor járt ugyanis községünkben Tölgyesi Ernő, 
központi szervező, a k i i s m e r t e t t e a gazdákkal, de különösen 
az újonnan földhöz j u t t a t o t t a k k a l , hogy mi a földműves 
szövetkezet jelentősége, m i l y e n k e r e s k e d e l m i forma i s ez. 

Többszöri megbeszélés után a gazdák úgy határoztak, 
Kemenespálfán i s megalakítják a földműves szövetkezetet. 
M i v e l a környező községekben még nem v o l t i l y e n 
szövetkezet, ezért a szervezőknek elég fáradtságos munkát 
k e l l e t t végeznie az eredmény érdekében. 

Végre elhatározták, hogy 1945. Április 12-én e s t e fél 
n y o l c r a a v o l t intézői lakás tágas előterébe összehívják a 
község gazdáit, az új földhöz j u t t a t o t t a k a t . Meg k e l l 
említenünk, hogy azért ezen a helyszínen hívták össze az 
alakuló gyűlést, mert ekkor a községnek még középülete sem 
v o l t . Az alakuló gyűlésen m e g j e l e n t a község minden 
becsületes gazdája, Mészáros Jenő bíróval az élen. 

Tölgyesi Ernő, központi szervező i s m e r t e t t e a 
földműves szövetkezet a k k o r i alapszabályát és feladatát. 
Többek között a z t , hogy a v o l t n a g y b i r t o k o l y a n gépi 
tulajdonát, amit a földhöz j u t t a t o t t a k nem v e t t e k b i r t o k b a , 
a z t a földműves szövetkezeten belül k e l l hasznosítani, 
közös t u l a j d o n b a n , p l . T r a k t o r , cséplőgépek, nagyobb 
mezőgazdasági gépek. 

A gyűlés befejezése előtt Tölgyesi Ernő b e j e l e n t e t t e , 
hogy ezen a napon csak az új földhözjuttatottak léphetnek 
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be, de másnap már m i n d e n k i , kivéve kizsákmányolókat - azok 
nem. 

Amikor ez a bejelentés e l h a n g z o t t , Mészáros Jenő bíró 
felállt, és e z t mondta: „Ezek s z e r i n t nekünk, f a l u s i a k n a k , 
i t t már n i n c s k e r e s n i valónk." 

Ezen a napon a 35 új földhöz j u t t a t o t t lépett be 
alapító tagként a földműves szövetkezetbe, majd t i t k o s 
szavazással megválasztották a vezetőséget: 

ElnökBenke József 

Ügyvezető Horváth Károly 

Igazgatósági Benke József 
tagok: Horváth Károly 
A n t a l Károly 
i f j . Vass József 
L a c z i Vendel 

Felügyelő bizottsági tagok: 

Szíjártó István elnök 
Illés János 
Benke Imre 
Biczó János 
Géczi János pénztáros 

A vezetőség megválasztása után Tölgyesi Ernő 
megköszönte a megjelenést az új vezetőségnek p e d i g jó 
munkát kívánt. 

Az alakuló gyűlés után az igazgatóság és a felügyelő 
bizottság m e g t a r t o t t a első együttes ülését. I t t Tölgyesi 
Ernő i s m e r t e t t e az igazgatóság, v a l a m i n t a felügyelő 
bizottság hatáskörét és f e l a d a t a i t . M i r e a vezetőségi tagok 
i s elszéledtek, már éppen éjfél v o l t . A vezetőségi gyűlést, 
m i v e l más helyiség nem állt rendelkezésre, az én lakásomon 
t a r t o t t u k . Még ma i s előttem van azoknak az egyszerű, új 
földhöz j u t t a t o t t gazdáknak az arca , a k i k nemrég még 
cselédek v o l t a k . Csak mi n t e g y másfél éve váltak gazdává, és 



- 41 -

máris újabb f e l a d a t o k k a l bízták meg őket. 
Olyan bensőségesen, o l y a n csillogó szemekkel hallgatták 
Tölgyesi Ernőt, hogy s z i n t e érezni l e h e t e t t , ezek az 
emberek nagydolgokra képesek a szabadságukért. 

Hogy a tagság nem c s a l a t k o z o t t a választott 
vezetőkben, a z t mutatták a következő napok és he t e k . 

A megválasztott vezetőség rendszeresen minden héten 
pénteken e s t e t a r t o t t a meg gyűlését. Már az első héten 
komoly megbízatást a d o t t Benke József elnöknek és nekem, az 
ügyvezetőnek. Arról v o l t szó u g y a n i s , hogy a v o l t Nagy Pál 
féle uradalomhoz tartozó két t r a k t o r t , és egy cséplőgépet 
(mely állt 1 db K-35-ös és 1 db K-40.es erőgépből és 1 db 
1500-as cséplőgépből) vegyük b i r t o k b a , és ennek ügyében 
Szombathelyen járjunk e l . 

Éppen ekkor, és ez ügyben járt nálunk egy elvtárs a 
megyei központból, a k i tájékoztatott bennünket a gépek 
ügyében. A tárgyalást másnapra tűzték k i a megyei 
földhivatalba. Benke József elnökkel azon gondolkoztunk, 
hogyan l e h e t n e b e j u t n i e r r e a tárgyalásra. A megyei 
Kommunista Pártszervezet segítségével ez i s sikerült. Név 
s z e r i n t Gonda György elvtárs, a k i j e l e n l e g a Megyei Tanács 
Végrehajtó Bizottságának elnöke, járt közben, hogy részt 
vehessünk a tárgyaláson. Meg kívánom j e g y e z n i , hogy Benke 
József elnök, m i v e l pénzünk nem v o l t , kerékpárral ment e l 
Szombathelyre, tehát 110 km-t kerékpározott, de megérte. 
Nagy v o l t az öröm, mikor az elnök e s t e fáradtan 
megérkezett. Már nagyon vártuk. A lakásomon együtt v o l t a 
vezetőség. Emlékszem még a r r a , amikor az elnök pontról 
p o n t r a beszámolt arról, m i t végzett Szombathelyen. Amikor 
i s m e r t e t t e , hogy a megyei földhivatal a földműves 
szövetkezetnek j u t a t t a a gépeket, ezek a v o l t cselédemberek 
a székről felállva ünnepélyesen a z t mondták: most már miénk 
a föld miénk a gép, r a j t u n k a sor, hogy megmutassuk, mi i s 
tudunk gazdálkodni. Ekkor határoztam e l én i s , hogy életem 
végéig e z e k k e l az emberekkel maradok. 
Az elnök beszámolója után j a v a s l a t o t t e t t e m a vezetőségnek, 
hogy a gépeket azonnal b i r t o k b a k e l l v e n n i , nem szabad 
megvárni, míg a határozat megérkezik, mert a gépek 
pusztulástól való megmentése nem csak a mi érdekünk, hanem 

http://K-40.es
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az országé i s . A vezetőség a j a v a s l a t t a l egyetértett, és 
megbízta Biczó János v o l t u r a d a l m i gépészkovácsot a gépek 
kezelésével és karbantartásával. Azon a vezetőségi ülésen 
határozatot hoztunk arról i s , hogy az új földhöz 
j u t t a t o t t a k részére, a k i n e k n i n c s igás állata, azonnal meg 
k e l l kezdeni a bérszántást. A szántási díjat k a t a s z t e r i 
holdanként 30 f o r i n t b a n állapítottuk meg, de a határozat 
az t i s kimondta, hogy mindenkinek k e l l szántani, még ha nem 
i s szövetkezeti t a g az illető. Ekkor a tagság létszáma már 
napról napra nőt. Új tagok kérték felvételüket, látván 
életképes l e s z a kezdeményezés. 

Amikor mentem az utcán, h o l i t t , h o l o t t állítottak 
meg az egyszerű tagok különböző j a v a s l a t a i k k a l : vegyük 
b i r t o k b a azokat a gazdasági épületeket, melyeket az új 
földhöz j u t t a t o t t a k nem hasznosítanak, mondván majd csak 
kezdünk velük v a l a m i t . A következő vezetőségi gyűlésen 
j a v a s l a t o t t e t t e m , hogy a k i nem használt épületeket 
kérjük, i l l e t v e igényeljük meg a megyei földhivataltól. 
A megyei földhivatal hamarosan h e l y t a d o t t kérésünknek, és 
kiutalták az épületeket. 

Az alakulás után két hónappal bár pénzünk ugyan nem 
v o l t , mert a szántás bevételét üzemanyagra és a gépek 
karbantartására k e l l e t t költenünk, de rendelkeztünk 
gépekkel és romos épületekkel. 

1947. június 29. 

Első nagy erőpróba a szövetkezet életében 

Este 9 óra összejöttünk a s z o k o t t h e l y e n vezetőségi 
ülésre, meghívtunk a községből i s néhány jó gazdát. 
Megbeszéltük, hogy most a l e g f o n t o s a b b f e l a d a t u n k a 
cséplésre való felkészülés. 
A jelenlévő gazdák a z t javasolták, hogy másnapra hívjunk 

össze gazdagyűlést. Ez meg i s történt. I s m e r t e t t e m a 
gazdákkal, hogy a szövetkezet két cséplőgéppel, t e l j e s 
felelősséggel vállalja a f a l u összes terményének 
elcsépelését. 
Egyik gépnél Benke István, a másiknál Horváth Károly l e t t a 
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brigádvezető. A Benke-féle gépnél Kovács János, a Horváth 
Károly féle gépnél p e d i g Biczó János l e t t a gépész. 
A gazdák többsége egyetértett a j a v a s l a t t a l . Csak a z t 
kérdezték tőlem, miből biztosítjuk a gépek üzemeltetéséhez 
szükséges n y e r s o l a j a t . A z t f e l e l t e m a gazdáknak: 'ha a 
szövetkezet vezetőségének becsülete elégséges, akkor 
bízzanak bennünk. Pénzünk az n i n c s . ' E r r e néma csend l e t t . 
Megköszöntem a gazdák bizalmát, és ígéretet t e t t e m , hogy 
becsülettel h e l y t állunk. 

Másnap Biczó János gépésszel elmentünk a celldömölki 
papokhoz, és o t t kölcsönkértük a Bokod-pusztán lévő 1500-as 
cséplőgépüket. Hosszas rábeszélés után sikerült. 

Elérkezett a cséplés i d e j e , 1947. Július 10. A 
szövetkezet vezetősége leszerződtette a cséplőmunkásokat, a 
gépeket amennyire l e h e t e t t rendbe hoztuk, az alkatrészeket 
baráti alapon, h o l i t t , h o l o t t szereztük be. 

Este 9 óra - együtt a vezetőségi ülés. I s m e r t e t t e m a 
vezetőséggel, hogy minden rendben van, csak a l e g f o n t o s a b b 
hiányzik: n i n c s üzemanyag, p e d i g másnap, a gazdákkal 
történt megegyezés s z e r i n t e l k e l l kezdenünk a cséplést. 

A vezetőség határozata s z e r i n t másnap kerékpáron 
mentem Celldömölkre, és f e l k e r e s t e m Sági Jenő elvtársat, 
a k i ekkor még maszek üzemanyagos v o l t . Elmondtam n e k i , mi 
járatban vagyok. Megint csak a becsületemre tudtam 
h i v a t k o z n i , csak a z t tudtam biztosítékul a d n i . Megígértem 
Sági elvtársnak, ha az első négy hordót megelőlegezi, a 
többit már t u d j u k f i z e t n i . 

Boldogan jöttem haza a négy hordó üzemanyaggal. Másnap 
r e g g e l már mindkét cséplőgép üzemben v o l t . A cséplést 
először az alapító tagoknál kezdtük. Cséplés közben a K-40-
es t r a k t o r u n k sajnos súlyosan meghibásodott. A vezetőség 
úgy határozott, hogy az elnök h a j n a l b a n másnap 
motorkerékpárral i n d u l j o n Budapestre, és bárhol, bármiért 
szerezzen alkatrészt. A munkás-paraszt szolidaritás 
segített - Kovács János gépész a t r a k t o r t még az éjjel 
megjavította, és az másnap r e g g e l már üzemelt. 
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Amikor a gép tönkrement, egyesek a z t mondták: 'ugye 
megmondtuk, kár e z e k k e l okoskodni!' A tények azonban mást 
bizonyítottak. Az egész f a l u termését, 10 gazda 
kivételével, közmegelégedésre a mi gépeink csépelték e l . 

Augusztus 15-re a cséplést befejeztük. Ezen a napon 
tartják Kemenespálfán a hagyományos búcsút. Együtt 
ünnepelt, vígadott a f a l u összes becsületes dolgozója. 

A cséplés befejezés után a vezetőség értékesítette a 
cséplőrészből b e f o l y t 200 mázsa gabonát. 1947. Augusztus 
végén a vezetőség úgy határozott, hogy a b e f o l y t pénzt a 
szövetkezetnek j u t t a t o t t romos épületek felújítására k e l l 
fordítani. 

A krónikához t a r t o z i k még az i s , hogy a két cséplőgép 
versenyben v o l t egymással. A Biczó-féle gép 42, a Kovács
féle 38 vagon gabonát csépelt e l . 

Az első nagy erőpróba, a vezetőség helytállása 
sikerült. 

A következő közgyűlésen i s m e r t e t t e m a tagsággal, hogy 
amennyiben sikerül a romos gazdasági épületeket a meglévő 
pénzből tető alá h o z n i , akkor a vezetőség határozata 
s z e r i n t a földműves szövetkezetek országos tanácsa 
támogatásával egy 500 férőhelyes hizlaldát hozunk létre. 

I s m e r t e t t e m továbbá a tagsággal, hogy az alsó major 
körül lévő nyárfákra a vezetőség kitermelési engedélyt kér, 
így biztosítjuk a nehezen beszerezhető épületfát. Feltétel 
még az i s , hogy a tagság és a vezetőség társadalmi munkában 
vállalja a f a kitermelését és a kelédi fűrésztelepre 
történő szállítását. A tagság a j a v a s l a t o t e l f o g a d t a . 

1947 szeptemberében közös munkával nekiláttunk a 
h i z l a l d a épületek rendbe hozásának. A munkálatok jól 
h a l a d t a k , a tagság egyemberként állt a munka mellé. 

Egyik e s t e Benke István, a k k o r i b a n az MKP h e l y i 
szervezetének titkára a z z a l jött oda hozzám, hogy a f a l u s i 
gazdák nagyon érdeklődnek a szövetkezet iránt. Különösen 
érdekelte őket a h i z l a l d a építése. 
Persze v o l t a k olyanok, a k i k a z t felelték: 'mondd meg P i s t a 
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a Horváthnak, láttuk, hogy ő nagyon i g y e k s z i k , de a 
hizlaldát akkor hisszük e l ha ezer disznó be l e s z állítva.' 

Engem nagyon bántott ez a beszéd. Még éjjel számvetést 
készítettem, hogyan l e h e t n e 4-500 férőhelyet létrehozni, 
m i v e l e r e d e t i l e g csak e n n y i v o l t a t e r v . A r r a a 
megállapításra j u t o t t a m , hogy ez csak úgy megy, ha az 
úgynevezett lóistállót és a két trágyatelepet i s beépítjük, 
v a l a m i n t Körtvélyes-pusztán a 200-as a k o l t kibéreljük. 

Szeptember közepén a földműves szövetkezetek országos 
központjából Szőke József személyében ellenőrzést kaptunk. 
Az elnökkel együtt beszámoltunk n e k i a hizlaldával 
k a p c s o l a t o s terveinkről. 
Szőke elvtárs ígéretet t e t t , hogy személyesen f o g eljárni 
Mihályi László elvtársnál, az a k k o r i Jóvátételi H i v a t a l 
osztályvezetőjénél, a szerződés megkötése érdekében. 

Egy héttel később Benke József elnökkel f e l u t a z t u n k 
Budapestre, a szerződés aláírására. 

Most jött a legnehezebb f e l a d a t , ugyanis a 
szövetkezetnek csak j u t t a t o t t vagyona v o l t , és a bank nem 
vállalta a sertésfelvásárláshoz szükséges h i t e l t . 

Szombathelyen szőke elvtárssal megkerestük a bank 
igazgatóját és j a v a s o l t u k n e k i , hogy ha nem bízik a 
szövetkezet vezetőségében, akkor a d j o n mellénk egy 
tisztviselőt, a k i a pénzt k e z e l i . E r r e az igazgató 
megkérdezte: „Hogy gondolják az urak? - I t t rámutatott a 
hivatalsegédtől az összes tisztviselőre - ezek közül 
vállalja-e v a l a k i , hogy lemegy f a l u r a és a csizmáját 
elsárosítja?" 

Ezekre a szavakra az ajtót becsaptuk és köszönés 
nélkül távoztunk. Szombathelyről egyenesen Budapestre 
mentünk, Mihály László elvtárshoz, és élpanaszoltuk, hogy 
jártunk Szombathelyen. 

Mihály elvtárs a következőket mondta: „A t e 
becsületszavad elegendő ezer sertés felvásárlására adandó 
pénzre i s . Amennyiben t e nem t a r t o d be a szavad, v e l e d 
bukok én i s . Most adj ke z e t , és én aláírom a szerződést." 
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Ezeket a szavakat sohasem f e l e j t e m e l . 

Másnap az elnökkel megszerveztük a sertések 
felvásárlását. A felvásárlóink Rosta Dénes és Mikó Kálmán 
v o l t a k . 

1947. december 24-én j e l e n t e t e m az igazgatóságnak a 
vállalt kötelezettség teljesítését, az ezer sertés 
felvásárlását. Karácsony másnapján a jánosházi állomásra 6 
vagon takarmány érkezett. M i r e e s t e 6 óra l e t t , már mind a 
6 vagon termény a magtárunkba került. M i v e l bőven akadtan 
köztünk Istvánok és Jánosok, munka után együtt köszöntöttük 
őket. 

1948 márciusában az igazgatóság javaslatára egy 3,5 
tonnás tehergépkocsit vásároltunk. Célunk az v o l t , hogy a 
sárvári Baromfifelvásárló t e l e p e n keresztül mi i s 
bekapcsolódjunk a b a r o m f i - , és tojásfelvásárlás 
vérkeringésébe. Szövetkezetünk körzetébe Boba, Csögle, 
P i r i t , Nagyalásony és K e r t a között elterülő helyiségek 
t a r t o z t a k . 

A felvásárlás megkezdésével fokozódott a harc i s . 
Ebben az időben erős és rafinált v o l t még a 
magánkereskedelem a felvásárlásban i s . Különböző c s e l e k k e l 
akarták gátolni a szövetkezeti kereskedelmet. 

V o l t a k o l y a n esetek i s , amikor a felvásárlók között 
tettlegességre került s o r . A sok közül egy i l y e n e s e t e t 
mondok e l : 

E g y i k alkalommal Benke József körzeti felvásárló 
közölte velem, hogy a szövetkezet községi felvásárlói nem 
tudnak eredményesen d o l g o z n i , mert a maszek k o n k u r e n c i a 
állandóan z a v a r j a őket. A maszek felvásárló a gépkocsink és 
felvásárlóink előtt végig megy a f a l u n , és pár fillérrel 
m i n d i g drágábban kiabálja be a tojás árát, m i n t a 
szövetkezet. I l y e n k o r ő természetesen nem vásárol, csak 
végig f u t a f a l u n k o c s i n vagy kerékpáron, de ez már elég 
ahhoz, hogy a szövetkezet ezen a napon ne t u d j o n s i k e r e s 
felvásárlást végezni. 

Amikor Benke elvtárs elmondta nekem e z t az e s e t e t , 
kimentem a túrákkal és akkor i s r a j t a k a p t u n k egy maszek 
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felvásárlót, amint a leírt c s e l l e l élt. Igyekeztem 
szépszóval meggyőzni, ne csináljon i l y e n tisztességtelen 
konkurenciát, de a z t f e l e l t e , hogy úgy vásárol, ahogy t u d . 
Csináljuk mi i s úgy, ahogy a k a r j u k . 

A következő alkalommal sikerült elcsípni a maszek 
felvásárló, amint megint kikiabálta az árakat, de nem 
vásárolt. Gépkocsival utána mentünk és kocsiját a másik 
községben vásárolt tojással együtt beleültettük az árokba. 

Ez ugyan nem v o l t szép tőlünk, de f o l y t a harc, A régi 
és az új között. 

Naponta 40-50 ezer tojást vásároltunk f e l és r e g g e l r e 
felvittük a nagyvásártelepre e l a d n i . 

1948 májusában szövetkezet vezetőségét f e l k e r e s t e a 
gyapjútermelő vállalat megbízottja és közölte, hogy 300 
birkát adna továbbtartásra. A legelő elintézése után Török 
József juhásszal l e u t a z t u n k az alföldre, és o t t az 
igazgatóság megbízásából átvettük a 300 birkát, majd velük 
együtt u t a z t u n k haza. 

1948. augusztus 20. - az Első Országos Szövetkezeti 
Verseny értékelése az Országházban. A Parlamentbe az 
igazgatóságot és szövetkezetünket Benke József elnök, Géczi 
János és Tóth Ferenc szövetkezeti tagok képviselték. 

V a l a m i t már éreztünk idehaza i s , hogy szó l e s z rólunk 
az országos verseny értékelése során, de a r r a azért s e n k i 
nem számított, hogy a szövetkezet képviselő az országos 
verseny harmadik helyezettjének járó oklevéllel, a hozzá 
tartozó 30 ezer f o r i n t t a l , v a l a m i n t a mezőgazdaság terén 
végzett jó munkáért arany és ezüst oklevéllel térnek haza. 

Amikor a küldöttek hazaérkeztek, elmondták, hogy Rónai 
elvtárs, az a k k o r i szövetkezeti m i n i s z t e r m i l y e n meleg 
sz a v a k k a l emlékezett meg a mi k i s 700 l e l k e s községünk 
dolgos parasztságáról, nem utolsó sorban szövetkezetünk 
l e l k e s vezetőiről. A tagságnak Benke József számolt be a 
b u d a p e s t i fogadtatásról. Elmondta többek között a z t i s , 
hogy Községünk maga mögött hagyta a 10 ezer l e l k e t számláló 
nagy alföldi községeket i s . Ezz e l a szövetkezetünk 
e g y s z e r i b e n országos hírűvé vált. Utána nem i s v o l t 
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megállás, mert s z i n t e naponta jöttek hozzánk 
tapasztalatcserére az ország különböző részeiről. 

A h i z l a l d a üzemeltetése gazdaságos v o l t , ezen a téren 
i s országosan az első között v o l t u n k . Eredménye 52 ezer 
f o r i n t l e t t . 

Ebben az időben már 9 fő állandó dolgozója v o l t a 
földműves szövetkezetnek. A könyvelő Rosta L a j o s , a 
pénztáros Géczi János, a körzeti felvásárló Benke István, a 
raktáros Rosta Sándor, továbbá öt sertésgondozó Szíjártó 
Sándor, Benke Imre, Dikovec Miklós, L a c z i József és Hujber 
László. 

1949 januárjában áthelyeztek a körmendi FMSz-hez 
ügyvezetőnek. H e l y e t t e m Z s i r a i Ferencet választották meg. 
Január 20-án adtam ás a földműves szövetkezetet. Mondanom 
sem k e l l - nem v o l t mindegy számomra. 

1949 októberében meg a l a k u l t Kemenespálfán a 
Termelőszövetkezet. A gazdasági épületeket átadtuk jogos 
tulajdonosának, a Termelőszövetkezetnek. Ekkor már a 
MESZÖV-nél dolgoztam. Nekem j u t o t t osztályrészül, hogy amit 
a földműves szövetkezetnél létrehoztunk, átadjam a 
termelőszövetkezetnek. Így került sor az épületek átadása 
után a h i z l a l d a átadására i s . 

Igazgatósági tagnak továbbra i s megmaradtam, s 
igyekeztem segítséget nyújtani a következő ügyvezetőknek 
i s , a k i k elég gyakran váltották egymás. 

1952. október 1-én f e j e z t e be önálló működését a 
Kemenespálfai földműves szövetkezet. Egyesültünk a 
jánosházi földműves szövetkezettel, azóta in n e n irányítják 
a hét községre kiterjedő, sokrétű szövetkezeti 
tevékenységet. 

1949. május közepén a község áruellátásának 
biztosítására egy v o l t cselédlakásból bolthelységet 
alakítottunk k i . 

A b o l t vezetője Bödör Imre l e t t , az árukészlet értéke 
meghaladta az 5 ezer f o r i n t o t . 



1955. június 1-én a v a t t u k f e l 
I t t már külön vezetője l e t t a 

az i t a l b o l t n a k Rosta 

az új, korszerű üzletházat. 
v e g y e s b o l t n a k K i s s Béla, és 
Dezső személyében. 

Az üzletház építéséhez három család kivételével az egész 
f a l u hozzájárult. 
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V o l t o l y a n gazda, a k i a z t mondta, 'törjön k i az ökröm 
lába, ha én oda akár csak egy k o c s i homokot i s v i s z e k ! ' Pár 
nap múlva a ez az ember i s o t t szórta a homokot a 
kocsijáról többiek között. 

A község lakói több m i n t 50 ezer f o r i n t értékű 
társadalmi munkát végeztek, ezen kívül biztosították a 
tetőfát és a követ, így a jánosházi fmsz-nek csak 300 ezer 
forintjába került a korszerű üzletház. 

J e l e n l e g a v e g y e s b o l t h a v i 135 ezer, az i t a l b o l t p e d i g 
56 ezer f o r i n t f o r g a l m a t bonyolít. 

A nagy ország építő munkában, melynek h e l y i 
eseményeiről már szóltunk, a három, majd az első ötéves 
t e r v meghirdetésével pártunk világosan megjelölte a jövő 
útját, nevezetesen a z t , hogy az e l m a r a d o t t agrár országot 
f e j l e t t i p a r r a l és mezőgazdasággal rendelkező országgá k e l l 
átalakítani. 

Ekkor v e t t e kezdetét az i p a r és a mezőgazdaság rohamos 
fejlődése, s ez még n a p j a i n k b a n i s t a r t . 

A mezőgazdaság fejlesztése lassúbb ütemben történt, és 
ennek több oka i s v o l t . A fejlesztésre szerényebb összeget 
t u d t u n k fordítani, v a l a m i n t a tény, hogy nem v o l t könnyű 
megértetni a parasztsággal: a termelési módszereik, az 
esetenként négy - öt lépés széles parcelláik gátjai a 
fejlődésnek. A jövő útja a nagyüzemeké, a 
termelőszövetkezeteké. A Rákosi-rendszer szerezési 
módszerei, a gabona és állatleadás nem szolgálták e z t az 
ügyet. A parasztság befelé fordulása e z z e l magyarázható. 

A termelőszövetkezet megalakulása és fejlődése 

Községünkben a termelőszövetkezet 1949. Október 28-án 
a l a k u l t 7 alapító családdal és 13 alapító t a g g a l . 
Megalakulásakor a közös gazdaság területe 135 kh v o l t , ami 
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magában f o g l a l t a a tagok által b e v i t t földterület mértékét, 
és az állami tartalék területek egy részét i s . 

A termelőszövetkezet első elnökévé A n t a l Károlyt 
választotta a tagság 

A következő családok alapították a szövetkezetet: 

A n t a l Károly 
Benke Imre 
Dávid István 
Zubor L a j o s 
L a c z i János 
Mester József 
Szabó József 

1968. január 1-én, amikor létrejött a 7 községből álló 
nagyüzem, a szövetkezet vagyona 7.510.000 f o r i n t v o l t . 

Tekintsük át a z t az u t a t , mely idáig e l v e z e t e t t . 
Kezdjük a s o r t A n t a l Károly visszaemlékezésével: 

Az első vetést nehéz körülmények között, három lóval, 

és a falusiaktól kölcsönkért vetőgéppel végeztük. A 

későbbiek során már mis i s tudtunk segíteni a falusiaknak. 

A következő évben a jánosházi szakiskolától 30, a 

plébániától 15 kh földet vettünk át. Üzembe helyeztünk egy 
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fűrészelő gépet, elültettünk 10 kh szilást, építettünk 3 

db 100 m3-es silót. 

Vásároltunk 10 tehenet, 5 üszőt, 1 pár ökröt, 1 pár 

l o v a t , 1 tenyészbikát, 1 lókapát, 1 vetőgépet, 1 db 8 x 

12-es ponyvát és még egy pár l o v a t . 

Így már könnyebben ment a munka. Nehézséget okozott 

azonban az a körülmény, hogy a tagok által b e v i t t 

földterületek a határ különböző részein v o l t a k . 

1951-ben került s o r a nagy táblák kialakítására. A 

tagosítást nem szívesen vették azok a gazdák, akiknek a 

földje b e l e e s e t t a táblába, noha ugyanakkorát kapott 

h e l y e t t e . 

Néhány év múlva már egész jól ment a gazdálkodás. 

Megváltozott életkörülményeink biztonságot, újabb 

lendületet adtak munkánkhoz. Igaz az i s , hogy államunk 

jobban segítette a szövetkezeteket, mint az egyéni 

gazdákat. 

1956-ban, az ellenforradalom zavaros időszakában a csoport 

f e l o s z l o t t . 1957 márciusában már megint együtt voltunk, a 

felszereléseket, állatokat visszahordtuk. Vettünk 10 

anyakocát. Karakóról elfogadtunk 20 kh földet, s v e l e jött 

két család, valamint Nagyalásonyból i s érkezett további 

két család, így a taglétszámunk 22-re emelkedett. 1959-ben 

bejött a község, így a l a k u l t meg a nagy t s z . ' 

A termelőszövetkezet megalakításáról idézzük a 
szervezésben részt v e t t Dala József elvtárs, a járási 
tanács elnökhelyettesének visszaemlékezését: 

'Hiába születtél a Kemenesalján, ne hidd, hogy 

ismered minden zeg-zugát, mert ez nem igaz. Vaskos cáfolat 

e r r e egyik községe: írva és mondva - Kemenespálfa. Így 

k e l l kezdeni az ismertetőt Kemenespálfáról. Ehhez a 

természeti adottsági i s rendkívüli mértékben 

hozzájárulnak. Az átutazó a főúton haladva csak az újfalut 

és a most nemrég megépült középületeket p i l l a n t h a t j a meg. 

Az ófalut, az ezeréves Pálfát fák takarják el előle - így 

van ez még télen i s , amikor azok lombtalanok. A természet 
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adta választék, s az elnevezés nem csak jelkép, vagy 

valami érdekesség, nem, mert mögötte mély értelem, valóság 

húzódik meg. 

Az újfalu nem rég épült, kivéve az uradalmi részt. Az 

ófalu lehúzódik a mezőségbe, egészen a vasútig. Mindkét 

rész lakói Pálfaiak, a születési anyakönyvtől egészen a 

h a l o t t i passzusig. Nincs senkinek sem a homlokára írva, 

hogy ez az egyik pálfai, az meg a másik pálfai. Most 

azonban, amikor új társadalmi rend megteremtéséről van 

szó, valóban kiütköztek a különbségek. Nyilvánosságra 

került, hogy az egy f a l u lényegében kettő. Így van ez még 

manapság i s , pedig régen elmúlt az a világ, amikor az 

alvég és a felvég, az új utca és a régi utca legényei 

vetélkedve t e t t e k különbséget egymás között. Akkoriban 

hiába v o l t a két falurész egyes családjai között rokoni 

kapcsolat, a vitában vagy a munkában nagyon sok esetben a 

lakása elhelyezkedése s z e r i n t s o r o l t a be magát az illető 

egyik, vagy másik táborba. 

Most i s felmerült nem egy alkalommal: mit képzelnek 

az új-Pálfaiak, talán azt, hogy az ezeréves f a l u meghódol 

nekik?! Egyáltalán nem meghódolásról van szó, egész 

másról, ami f e l k a v a r t a kissé az ófalusiak nyugalmát. Az 

ezeréves álmok, a még sötétebb tévhitek, révedezések 

legsötétebb zugaiba i s behatolt a szocializmus s z e l e . 

Igen. Letértünk a főútvonalról, bekanyarodtunk a régi 

Pálfába. Ekkor az járt fürkészve tudatunkban, hogy a nagy 

társadalmi igazságtalanságok megszüntetéséért folyó nehéz 

harc magával sodorja majd az i l y e n természetű válaszfalak 

törmelékét i s , mint amilyen az újfalu és az ezeréves f a l u 

között feszül. Az új gazdasági forma, a közösségi szellem 

az érdekek azonosságának kísérő jelenségeként lassan 

magához f o r r a s z t j a a faluvégeket. 

Mennyi színfolt, mennyi érdekes vonás falunként, 

házaként emberenként... Mindezt csak úgy érthetjük meg, ha 

legalább ebben az egyben, ebben az ország építő munkában, 

a szocializmus építésének kivitelezésében a fő vonások 

m e l l e t t a bevett sablonokat félre tudjuk t e n n i . 
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1959. február 23, hétfő 

Kollektívánk t a g j a i fél napi pihen után visszatértek 

most már Kemenespálfára. A v i s z o n y l a g könnyebb, karakói 

munka után azonnal neki fogtunk a szervezésnek. I t t már 

„mélyebbre eresztő" elemző munkát nem végeztünk. 

Megfogalmaztuk az első szövegeket a Híradónak, és a f a l u 

népének tudomására hoztuk. I l y e n v o l t , például, az első 

szöveg: 

„Hazánkban s i k e r e s e n épül a 

szocializmus. Dolgozó népünk pártunk 

vezetésével e l k e r g e t t e a tőkéseket és 

földesurakat. Hatalomra a munkásság és 

a v e l e szövetséges dolgozó parasztság 

került. Munkásállamban élünk. A gyárak 

élenjáró s z o c i a l i s t a üzemekké váltak. 

Termelvényeik világhíresek. 

I p a r c i k k e k e t , gépeket, és sok más 

terméket adnak a falunak. Nem i s olyan 

régen a f a l v a k többségében még nem v o l t 

v i l l a n y , rádió, t e l e f o n . Ma már egészen 

más a h e l y z e t . Most, hogy előre 

lépjünk, az k e l l , hogy megteremtsük a 

nagyüzemi mezőgazdaságot. A mai korban, 

amikor világszerte szédületes fejlődés 

van, nem l e h e t a k i s p a r a s z t i 

parcellákon megállni. Modern 

mezőgazdasági nagyüzemekre van szükség. 

Ezt meg k e l l értenie minden becsületes 

dolgozónak. A fejlődés előre megy, nem 

pedig v i s s z a a f a t e n g e l y e s világba." 

Nem l e h e t ráfogni, hogy éppen valami frázisokat 

szajkóztunk, de nem érte el a várt eredményt. A 

beszédeinket a boglyák m e l l e t t , a fészerek a l a t t 

hallgatták, de mint újság olvasó emberek ezeket maguk i s 

jól tudták. Mindez nem elég az üdvösségre. Miután délelőtt 

több emberrel beszéltünk, akkor tűnt csak k i igazán, hogy 

vannak lényeges problémák, többek között az i s , amit már 

elöljáróban a faluról leírtunk. 
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A helyzet ránk kényszerítette, hogy leüljünk 

gondolkodni, s kellő tájékozódás után a h e l y i elvtársakkal 

együtt végezzük a munkát. Ebben a faluban már érezni 

l e h e t e t t , hogy úgy i s jön a szervező brigád, a 

„szocialista szekér", s a h e l y i szerveknek csak az l e s z a 

dolga, hogy elkönyveljék: Kemenespálfa i s tsz-község. 

Végül két helyes módszerben állapodtunk meg: az egyik 

az v o l t , hogy a már meglévő ötéves t e r v tsz eredményeit 

ismertessék. A termelőszövetkezet hibái ellenére nem v o l t 

r o s s z tsz. Népszerűsítésével bebizonyítottuk, hogy mi t s z -

t s z e r v e z n i jöttünk, de e z t nem úgy végezzük, hogy a 

meglévő tsz-nek hátat fordítunk, épp ellenkezőleg. 

A másik módszer a már bevált falugyűlés. A falugyűlés 

jellemzője: sok ember, s egy asszony, aki neméhez méltó 

g e s z t u s s a l tolmácsolta az egész f a l u hangját. Ez a 

f i a t a l a s s z o n y , aki egyébként jó dolgos, több gyermekes 

anya, élve a nőket felruházó összes jogokkal, foggal

körömmel védte a f a l u minden féle érdekét. Érveinek 

többségére választ tudtunk adni más községek példájából. 

Annyit azonban jegyezzünk meg, hogy a későbbiek folyamán 

ez a t a l p r a e s e t t asszony a szervező brigád tagjainak és a 

h e l y i elvtársaknak nem írta alá a belépési n y i l a t k o z a t o t , 

hanem személyesen telefonon kérette a járási párttitkárt, 

s csak neki adta keze írását. A falugyűlésen olyan döntés 

született, hogy holnap a kultúrházban újra össze k e l l 

hívni a f a l u t , s o t t közösen aláírnak. Addig otthon 

megbeszélik. Másnap világossá vált az egész h e l y z e t . 

1959. február 24., kedd 

Egyetlen faluban sem tevékenykedett az ellenség olyan 

aktívan, mint i t t . Időt nyerve mindent elkövettek a 

fejlődés megakadályozására. Támadásuk fő iránya a már 

meglévő ötéves t e r v tsz e l l e n i n d u l t , valamint a 

népnevelők e l l e n i rágalomra. Egy kulák csemete: M.O. a 

nyílt fellépésig i s elment. Szemünkbe vágta, hogy a t s z -

szervezés a parasztság és az ország tönkretétele. Nem 

voltunk r e s t e k , s az ellenség viselkedéséhez méltóan 

válaszoltunk. A leleplezés kendőzetlenül megtörtént, amire 
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a becsületes emberek kezdtek megnyilvánulni. Az e s t i 

gazdagyűlésből azonban nem l e t t semmi. A másik napra újult 

erővel k e l l e t t készülni. 

1959. február 25., szerda 

A tapasztalatok alapján rájöttünk, hogy a személyes 

beszélgetéseknek valamilyen rendszert k e l l adnunk. A 

faluban élő családi dinasztiák összehangoltsága a dolog 

lényege. Ennek eredménye a nagyobb arányú belépés l e t t . 

Hogy helyesen láttuk a családi összefonódást, azt az egyik 

napi belépők összetétele mutatja. 

Beléptek: Rosta Antal, Farkas János, Rosta Pál, Rosta 

F. L a j o s , Pethő Jenő, Pethő Dávid, Gőcze József, B e l l a 

Jánosné, Eőri L a j o s , Farkas József, kisbíró Rosta József, 

Rosta Sándor, i d . Nagy Vendelné, Rosta Károly, B e l l a 

Sándor, Tungli Gyula, Rosta Gy. Ernő. 

1959. február 26., csütörtök 

A kemenespálfai tsz szervezés győzelmes napja. A két 

tsz hangulat elmúlt, a f a l u dolgozó parasztjainak többsége 

belépett a régi 5 éves t e r v termelőszövetkezetbe. A 

közgyűlést e s t e tartották, de ezen mi már nem vettünk 

részt, mert elindultunk Berzsenyi Dániel szülőfaluja, 

Egyházashetye felé. 

Az igazsághoz hozzátartozik, hogy az önkéntesség 
elvének betartása m e l l e t t a sok töprengés, álmatlan éjszaka 
után a közös gazdaság m e l l e t t döntöttek. Az a d d i g 
sokmindenhová kívánt tsz-szervezők a gazda hívására együtt 
k o c c i n t o t t a k az új életre. 

Az alakuló közgyűlésen a tagság Óhidi Jánost, a járási 
tanács a k k o r i elnökhelyettesét választotta meg t s z 
elnöknek, mondván, ha a n n y i r a agitált bennünket, akkor most 
maradjon velünk, és mutassa meg, hogyan k e l l e z t csinálni. 
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A megyei és a járási tanács indítványára h e l y i 

elnököt k e l l e t t választani, így 1959. Március 12-én engem 

választották meg elnöknek - k e z d i visszaemlékezését Rosta 
Mátyás, a nagy t s z elnöke, a k i n y o l c évig v i s e l t e a sokszor 
nem éppen irigylésre méltó tisztséget. 

Első dolgunk v o l t a tagok földterületeinek, majd a 

háztáji jószágok felmérése, és felértékelése, mely nagyon 

sok emléket hagyott maga után az emberekben, így 

jómagamban i s . Sok mindent l e k e l l e t t nyelni az ügy 

érdekében. A tagság nehezen mondott l e a tulajdonáról. 

Sokszor végig sétált az istálló járdáján mire e l o l d o t t a 

Zsömle tehén kötelét, és f e l t e t t e Rigóra a kantárt. Pedig 

megkapta az árát. Nem csoda, hiszen a parasztember a nap 2 

órájából 14-16 órát, néha még többet i s velük töltött. 

Számára az élet egyet j e l e n t e t t a földdel és a jószággal. 

A tsz vezetőség a saját portáján ugyancsak a magáét 

védte, nem a közöst. 

Az állatállomány összeszedése után 44 tehenünk, 25 

növendékünk l e t t . A k i s tsz-ből átjött 20 jószág. A 

földeket 33 pár lóval kezdtük művelni. Az első vásárlásunk 

az év végén egy MTZ t r a k t o r v o l t . Ezt követte egy 

trágyaszórós pótkocsi, 2 db erőgép (1 db U-28-as, 1 db K-

25-ös) egy pótkocsi, 3 db szántóeke, egy fűkaszáló gép és 

egy rendsodró vásárlása. 1961-ben a rátóti gépállomás 

gépeivel takarítottuk be terményeinket. A következő évben 

megint vásároltunk egy Utas t r a k t o r t függesztett ekével, 

egy pótkocsit, 3 tagú műtrágyaszóróval. A káldi 

gépállomásról vettünk egy MTZ és egy G-35-ös t r a k t o r t . 

1962-ben vásároltunk egy hideglevegős szárítót. 

1964-ben vettünk egy széna- és szalmabálázót, 200 

férőhelyes juh-hodályt, egy 500 férőhelyes baromfitelepet, 

40 férőhelyes borjúnevelőt. A legelőre két kutat és egy 10 

vagonos kukoricagórét építettünk. Gépparkunk egy Super 50-

es t r a k t o r r a l bővült. 

1966-ban egy silókombájnt, egy burgonyaszedőt, egy-egy 

trágyafelrakót és kukorica morzsolót, valamint egy 16 

kalapácsos darálót vásároltunk. 



- 58 -

E z z e l árhuzamosan haladt a növénytermesztés 

fejlődése. 1967-ig a holdankénti búzatermés 6r4 mázsával, 

a r o z s 3r8r a cukorrépa 36r5r a kukorica (májusi morzsolt) 

6r4 mázsával v o l t többr mint 1959-ben.mindez összefügg a 

f e l s o r o l t gépesítéssel, a nehéz p a r a s z t i munka 

megkönnyítésével, a tagság jövedelmének emelkedésével. 

E r r e szükség i s van, mert a dolgozó tagság létszáma 

folyamatosan csökken. A dolgozó tagok száma 1959-ben 176 

fő, 1967-ben 105 fő v o l t , ma pedig már még kevesebb. 

A TSZ további fejlődését Molnár Vince f o g l a l j a össze: 

1960-ban a termelőszövetkezetnek az i s előnyt 

j e l e n t e t t , hogy a régi majorépületek biztosították az 

állatállomány közös elhelyezését. 

A gépesítéssel párhuzamosan a tsz saját javító 

műhelyt állított f e l , ahol kisebb javítások elvégezhetők. 

Bővült az állattenyésztés. A szarvasmarha és a sertés 

tenyésztésen kívül megtalálható v o l t a baromfitartás, és a 

juhászat i s . Az állattenyésztésen belül első helyen állt a 

szarvasmarha-hízlalás és a tejtermelés. Sikerült 

biztosítani a tbc-mentes szarvasmarha-állományt. 

A tagok munkáját normarendszerrel, munkaegységgel 

mérték. A nagyobb érdekeltség, és főleg a családtagok 

bevonása a közös munkába szükségessé tették a 

részesművelés bevezetését. 

A napi munkák elvégzéséhez a munkaerőt úgy 

biztosították, hogy a brigádvezetők házról-házra jártak, 

így értesítették a dolgozókat a napi és a következő napi 

munkavégzésről. Ezt a tevékenységet két növénytermesztési 

és egy állattenyésztési brigádvezető végezte el. 

1968. január 1-vel jött létre a Kemenespálfa, Karakó, 

Duka, Kissomlyó, Keléd, Nemeskeresztúr és Jánosháza 

községekből egyesült nagyüzem. A termelőszövetkezet a 

Marcal menti Bulgár-Magyar Barátság nevet v e t t e f e l . 



- 59 -

Földterülete: 10.590 kh, ebből szántó: 7.263 kh 

A családok száma: 796r a tagok száma 1.139 fő, ebből a 

dolgozó tagok száma: 825 fő. 

Az állattenyésztés kialakítását nagyban gátolja a 

szétszórt és vegyes szarvasmarha telepek elhelyezkedése. A 

szakosítás új beruházások létesítését, és a meglévők 

korszerűsítését követeli. Szükségszerűen j e l e n t k e z i k a 

régi majorépületek felújítása, hogy alkalmassá váljanak az 

állattenyésztés gépesítésére. 

A Ság hegy a l j a mtsz-szel közös társulás formájában 

sertéskombinátot létesítenek 360 férőhelyes anyakocás 

t e l e p p e l . 

A beruházás t e r v e z e t t költsége24 millió f o r i n t . Ezen 

összeg 70 %-át az állam ártámogatás formájában megtéríti, 

valamint 2,5 millió f o r i n t középlejáratú beruházási 

h i t e l l e l segíti az építkezést. 

A f e l s o r o l t beruházási programok megvalósítására a 

tsz a fejlesztési alapját az 1967. Évi 4.697.000 forintról 

6.861.000 f o r i n t r a emelte, ugyanakkor a személyi 
jövedelmek 16.303.000 forintról 17.400.000 f o r i n t r a 

nőttek. 

A sertéstelep létesítésével évi 6.000 hízósertést tud 

értékesíteni a szövetkezet. 

1969-ben kezdődött a szövetkezet 2.400.000 f o r i n t 

értékű gépjavító műhelyének kivitelezése. E z z e l megoldódik 

a gépek f e d e t t helyen történő javítása. 

A távlati t e r v f o g l a l k o z i k a szakosított 

szarvasmarhatelep létesítésével i s . Egyelőre n i n c s 

lehetőség a beruházás megkezdésére, mert a saját 

eszközöket az említett beruházások lekötik. 

Nagy gondot okoz a meglévő erő- és munkagépállomány 

felújítása, kicserélése. A termelőszövetkezet községeit 

l e t t e k először gépesítve, részben a gépállomásoktól átvett 

erő- és munkagépekkel. Ezen gépek gyorsabban használódnak 

e l , így a termelésben való üzemeltetésük magasabb 

költségekkel jár. 
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1969-ben kezdődött a gépek kicserélése, és az egyes 

munkafolyamatok gépesítéséhez új gépsorok beállítása. A 

gépesítést korszerűsítését a f e n t i e k e n kívül a tsz tagság 

létszáma a következő években a természetes korosodás miatt 

várhatóan 250 fővel csökken. Csak a folyamatos 

gépesítéssel, i l l e t v e a gépesítés korszerűsítésével 

pótolható az élőerő, és biztosítható a munkák megfelelő 

időben történő elvégzése. 1969-ben például 600 kh. 

kukorica betakarítását géppel sikerült biztosítani. 

A kemenespálfai tsz tagok a közös munkában 

szorgalmukkal tűnnek k i . 1963-ban 9 dolgozót küldtek el 

hévízi üdülésre, 3 tagot pedig 2 hetes Szovjetunióbeli 

útra. 1965-ben jó munkájuk elismerése képpen Farkas József 

és S z a l a i János m i n i s z t e r i kitüntetésben részesültek. 

1968-ban S z a l a i János növény termesztő A mezőgazdaság 

kiváló dolgozója kitüntetést kapta. 

A termelőszövetkezet mindennapjainak bemutatása után 
említsük meg azokat az embereket, a k i k t s z elnökként az ügy 
érdekében fáradoztak: 

A n t a l Károly 1949 50 
Benke Imre 1951 
Horváth Károly (bobai) 
Vass József 1954 - 56 

1952 53 

Horváth László 1957 59 
Óhidi János 1959 
Rosta Mátyás 
L a c z i Vendel 

1960 
1967 

66 

A termelőszövetkezet fejlődése egyben m u t a t j a a 
megváltozott életkörülmények alakulását i s , de nézzük meg 
m i l y e n v o l t az emberek élete régen. 



A krónika írása közben került a kezembe egy régebbi 
jegyzetem, melyből az alábbi s o r o k a t idézzük - egyrészt, 
m i n t érdekességet, másrészt mert még gyermekkoromban én 
magam i s több hasonló, érdekes d o l g o t o l v a s t a m a nagy 
bibliákban. A múltat kutatók számára érdekesek l e h e t n e k 
ezek a bejegyzések. 

„Az 1866-dik évi május hó 23dik és 24-dik éjtszakáin erősen 
fagyott az egész országon keresztül. A ros, búza elfagyott, tsak itt-ott 
dombos mezőn és erdők között termett vető ros és búza. Volt ollan gazda 
ember, akinek száz kereszt ros supja meg nyőtt nagyra, de tsépet nem 
ütötte reá, azért hogy belőle szemet verjen ki, mert nem volt benne. Szőlő 
is tsak hupolagos dombokon maradt meg, tsak igen kevés bor lett. 

A ros búza földeket fel szántottuk kukoritzával elraktuk ugy szinte 
kukoritza földeket is fel szántottuk, ujra raktunk mindenbe kukoritzát 
hajdinát kölest ugy lett kukoritza és hajdina kenyerünk. Lett június végin 
olyan égető melegség hogy minden féle termés megaszalódott. Lett nagy 
inség mely miatt az Országos Gazdasági Egylet sok számu kölcsön ujj 
pénzt tsináltatott és kiosztott mellett 3 év multán kellett vissza fizetni. 

Ezen fent irottakbol tanuljon az utókor miképpen betsülje meg mult 
évi termését hogy tegye el jövő évre, mert még június hó 19-kén is nagy 
lapokon hóharmat volt. 

Kelt december hó 23-dik napján, 1866 
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A cselédvilágot Bödör Ferenc eleveníti f e l : 

Az első világháború után jó néhány népes család 

maradt apa nélkül. Az asszonyoknak k e l l e t t helytállniuk a 

gazdaság különböző munkáiban. 

A gazdaság kötelezte a szülőt, hogy az elemi 

iskolából kimaradt, főként fiúgyermekeik a gazdaságban 

dolgozzanak, különben elbocsájtják őket és kereshetnek 

másik gazdát. 

Az úgynevezett proletárföldek szétosztásából a 

cselédség nem részesedhetett. Azok kapták, a k i k e t éppen a 

f a l u régi vezetői j a v a s o l t a k , mondván az a koldus cseléd 

úgy sem t u d j a megművelni. Ugyanez a helyzet állt elő az 

akkori házhely-osztásnál i s , noha néhány házhelyet a jobb 

módban élő zselléreknek, gazdasági aratóknak i s j u t t a t t a k . 

A gazdasági cselédeknek a közügyekbe beleszólásuk nem 

v o l t . A választáson oda szavazott ahova a földesúr 

parancsolta. 

A cselédség lakásviszonyai siralmas képe mutattak. A 

20-as évek közepéig csak az úgynevezett elsőembereknek 

v o l t különálló lakásuk. Közéjük t a r t o z o t t az intéző, az 

ispán, a gyaloghajdú, a parádéskocsis, a gulyásszámadó, az 

elsőbéres, akik bizony továbbadták az információt a többi 

cselédről a gazdaság vezetőinek. A többi közös, füstös 

konyhában l a k o t t . Két családnak v o l t egy szobája, négynek 

egy közös konyhája, sőt az i s előfordult, hogy a szoba 

egyik sarkában újházas f i a t a l o k laktak a másikban egy 

másik pár, a fennmaradó szobarészt pedig egy több 

gyermekes család l a k t a . A 20-as évek végére az uraság i s 

belátta, hogy más lakhatási körülményeket k e l l 

biztosítania - legalább i s az ő szolgálatában több 

évtizedet eltöltött cselédjei számára. Jó néhány épületet 

alakított át külön lakássá. 

A munkamódszerek azonban nem változtak. A huszadik 

életévüket betöltött legények háromnegyed részért 

beállhattak konveciós cselédnek. Egész részt csak a 

családos emberek kaptak. 

A 10 - 12 éves gyerekek napi bére 40 fillér, a 15 évesé 
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60, a 18 évesé 80 fillérre rúgott. A 20 éves f i a t a l , aki 

már kaszálni i s tudott 1 - 1 pengő 20 fillért kapott. A 

munka napkeltétől napnyugtáig t a r t o t t . Azok, akik a 

tehenészetben dolgoztak reggel 3-kor kezdte és e s t e 7-kor 

fejezték be a munkájukat. A k i n t dolgozó - k o c s i s , béres -

nyáron fél négykor télen négy órakor állt munkába. 

Nyári időszakban gyakori v o l t a minden 

ellenszolgáltatás nélküli vasárnapi és ünnepnapi külön 

munka. 

Az első világháború utáni években még a közeli 

községekből v o l t a k sommás munkások, a 20-as évek végétől 

azonban már Hosszúpereszteg, Csipkerek, Szemenye, 

Bejcgyertyános vidékéről hoztak 6 hónapra szerződtetett 

munkásokat. Az első években a kovácsműhely padlásán 

aludtak, o t t v o l t a szállásuk. Közös konyhán étkeztek -

egy tálból négyen. Ezek a munkások e s t e mindig sommás 

nótákat énekelve tértek v i s s z a a szállásukra. Később 

sikerült elérniük, hogy gyerek, lány, asszony, férfi ne 

egy helyen aludjék. 1926-ban külön szállást építettek 

számukra. Esténként a szálláson citeráztak, harmonikáztak, 

ami egyben a cseléd gyerekek nyári szórakozását i s 

j e l e n t e t t e . Amikor aztán ősszel hazamentek, megszűnt a 

f i a t a l o k szórakozási lehetősége. A községen belüli 

színdarabtanuláshoz már protekció k e l l e t t - oda 

cselédgyerek csak ritkán j u t h a t o t t . 

Milyen v o l t a f a l u s i a k élete? 

A j o b b körülmények ellenére az az éles választóvonal, 
amiről a krónika elején szóltunk nem állt fe n n . Többségük 
i t t i s 16 órát d o l g o z o t t , majdhogynem megszakadt a munkában 
- kenyéren, rántott le v e s e n , a l u d t t e j e n élt. Nem azért, 
mert ne került v o l n a , hanem mert megvonta magától. A 
b a r o m f i t , tojást inkább e l a d t a . V o l t o l y a n h e l y , a h o l a 
füstölt disznóhús újat ért. Mindezt a nagyobb földért, a 
több állatért t e t t e . 
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A továbbiakban v i l l a n t s u n k f e l o l y a n d o l g o k a t , melyek 
mára már vagy maholnap b i z o n n y a l a múlté l e t t e k - le s z n e k : 

A tülkölő kanász, a hosszú o s t o r u k a t csattogtató 
csordások, a kézi csépek pattogása, a k e n d e r t törő és 
tiloló asszonyok, a faluvégi kovásműhely, benne a k i s - , és 
nagykalapács éneke. A bölcsőben ringó gyermek, a 
vászontarisznyás palatáblás tanuló. A doboló kisbíró, a 
váltók a végrehajtó, a k a k a s t o l l a s csendőr, a főjegyző, a 
főbíró, a méltóságos úr. A földes lakások, a dísznek 
használt első szobák, a kerékjászol, a nyalókát osztogató 
képviselő, a „jó" uraság időnkénti kanna t e j e - a 
szegénygyerekeknek tízóraira. A zsomborba számlált, 
szalmazsákban őrzött pénzek, az e l p u s z t u l t állataikat 
siratók. A tehenek előtt járó gyerekek, a szánó-vető ember 
g y a k o r i szólásai: „hi-hajsz, tüled, h e j e l a z o n " , az 
elszántott barázdák, a j u s s u k a t követelő testvérek harca. 
Az egész nap hajladozó kaszások, a kézi aratás, a 
takarulás, a h a j n a l i és késő e s t i cséplőgépzúgás, a gyöp -
az előlegcséplés színhelye, az uraság szérűje - a 
gecemánkert, a magtár negyedig emeletére fellépőt 
vigasztaló pléhkrisztus, a Jánosházára és Bobára induló 
templomi menetek, a regölők, a köszöntők a korbácsolók és a 
lucázók strófái. 

A h a j n a l i kenyérsütés, a langaló a v a k a r c s . A vásárról 
hazatérők. A szülők által meghatározott házasságok, a 
kórházba j u t t a t o t t szegényember kísérője. A szegénységi 
bizonyítvány, a zsuppos ház, a füstös konyha - hogy csak 
néhányat említsünk a közelmúlt valóságából - emlékeztető 
gyanánt. 

Ne feledkezzünk meg a régi „Hári Jánosokról" sem: 
Svendor József bácsiról, a k i n e k o l y a n jó futó l o v a i v o l t a k , 
hogy az eső csak a hátsó saroglyát érte e l . „Az öreg 
Illésről", a k i s z e r i n t Ság hegyen akkor tök terem, hogy a 
kapuból meglátja (15 km). „Az öreg Csatáriról" a k i o l y a n 
kürtöt látott, amelyikbe ha Szent Mártonkor belefújtak, 
Szent Mihálykor jött k i belőle a hang. 
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A régi p a r a s z t v i s e l e t (fehér bő gatya , kötés alá tűrt 
kék kötény, fehér i n g , f e k e t e mellény, f e k e t e k a l a p ) , amit 
ma már csak egy ember, kisbíró Rosta József v i s e l . 



A képek már hidegebb időszakban készültek, köszönjük 
Jóska bácsinak, hogy a krónika számára átöltözött 
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Nagyot változott a világ. Új fogalmak, új dolgok 
j e l e n t k e z n e k : tanács, termelőszövetkezet, gépesített 
mezőgazdaság, SZTK, nyugdíjas t s z p a r a s z t , üdülő p a r a s z t , 
újjá épült f a l u . Rádió, t v , porszívó, mosógép, hűtőgép, 
gáztűzhely - m i n t n a p i szükséglet. Ma már a gépkocsi sem 
megy ritkaság számba. J e l e n l e g h a t gépkocsi van a 
községben, és ugyanennyi várja az új gépkocsi megérkezését. 

Művelődési, szórakozási viszonyok a múltban 

A krónika elején említést tettünk a különböző körök 
működéséről. A körök működéséről írásos emlékek nincsenek, 
de levéltári kutatások során előkerültek alapszabályok, 
amelyekből következtethetünk az o t t folyó munkáról. A több 
o l d a l a s , kézzel írt alapszabályok ismertetetésétől 
eltekintünk, azokból csak több p o n t o t emelünk k i . 

Önképző-kör: 

1§. Páfa község lakói a műveltség fejlesztésére a 
népművelés előmozdítására, és a társas élet fejlesztése 
céljából Önképző-kört a l k o t n a k . 

2§. Az Önképző-kör könyvtárat alapít, l a p o k a t járat, 
t a g j a i működésére télen át előadások rendezésével h a t , s a 
társadalmi életet és egyetértést a közösségben 
megszilárdítani törekszik. 

3§. Az Önképző-kör t a g j a l e h e t n e k minden becsületes 
honpolgár, k i 15. évét betöltötte. A rendes tagok évente 2 
koronát f i z e t n e k , k i az Önképző-kör céljára 20 koronát ad, 
vagy annak megfelelő adományt t e s z , a z t t i s z t e l e t b e l i 
tagnak tekintendő. Mind a rendes, mind a t i s z t e l e t b e l i 
tagok a könyvtárat szabadon használhatják, közgyűlésen 
s z a v a z a t i j o g g a l bírnak. 

7§. A könyvek, hírlapok beszerzése a könyvtáros 
előterjesztésére a választmány f e l a d a t a . 

11§. Az olvasóhelyiségek vasárnap és ünnepnap egész 
nap, hétköznap délután 5 órától áll n y i t v a . Aratás i d e j e 
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a l a t t 6 hétig a könyvek kiadása szünetel. Önképző- körben a 
kártyázás és szeszes i t a l o k élvezete t i l t a t i k . 

13§. Az Önképző-kör t a g j a i minden évben egyszer, de ha 
l e h e t többször i s társas estélyt rendeznek a könyvtár 
javára. 

14§. Az Önképző-kör t a g j a i , ha elegendő számmal 
lesz n e k , maguk között dalárdát alakítanak, mely a 
választmány által meghatározott napokon órákat t a r t s a 
mulatságok, előadások alkalmával közreműködik. 

A 19. p a r a g r a f u s után található a dátum: Pálfa 1906, 
június hó. Az aláírók Tompa La j o s elnök és Rosta Áron 
jegyző. 

Katolikus-kör: 

2§. Célja: Pálfa és vidékén lakó k a t h o l i k u s polgárok 
s z e l l e m i és anyagi érdekeinek előmozdítása a munkásság és 
józanság ápolása, a szükséges mértékben való oktatás. Mely 
célját a kör, m i n t társadalmi intézmény, társadalmi 
eszközökkel a k a r j a elérni. 

3§. A kör alkalmas helyiségben a k a t h o l i k u s polgárok 
állandó találkozó h e l y e , h o l minden t a g megfelelő s z e l l e m i 
tápot /könyvtár, hírlapok, szórakozási eszközök/ talál, 
szakoktatásban részesül, népjóléti intézményeket 
kezdeményez és irányít. 

4§. Az állampolitika a körben h e l y e t nem találhat. 

7§. A tagok a/ alapítók, a k i k egyszer 40 koronát 
adományoztak a körnek, mely adományok tőkék és e l nem 
költhetők. b/ rendesek, a k i k évi 2 koronát f i z e t n e k . c/ 
pártolók, k i k tetszés s z e r i n t , de legalább 2 korona évi 
díjjal támogatják a kört. 

1906. április 16. Elnök P o l l e r József, Wér Géza 
titkár és Mészáros Sándor, v a l a m i n t Illés Ferenc. 
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Evangélikus nőegylet: 

Célja a templomi, oltári felszerelések hiányainak 
pótlása, nevezetesen a szent edények, csillárok, oltári 
terítőknek jó karbantartása. 

Időfolyamán o l y a n tekintélyes alapnak gyűjtése, 
melynek kamataiból a gyülekezet kebelében az élő h i t által 
munkásszeretet g y a k o r o l h a t j a , nevezetesen az árvaságra 
j u t o t t gyermekek iskoláztatása, a legszükségesebb 
ruhaneműkkel való ellátása, taneszközök, i s k o l a i könyvek 
számukra leendő beszerzése, továbbá i s k o l a i könyvtár 
beszerzése. 

K e l t 1907. november 3-án. A nőegylet elnöke Árendás 
Rosta Ferencné 

1925.december 5-én a l a k u l t meg az önkéntes tűzoltó 
egyesület. Elnök Krenner Ferenc, titkár Tompa La j o s , 
pénztáros P o l l e r Károly, ellenőr Rosta L a j o s , orvos 
E b e r h a r d t Mihály, parancsnok Huszár Jenő, alparancsnok 
Rosta Károly és Pethő Dénes. 

Visszatérve az előző körökre, három d o l o g világosan 
látszik ezekből a sorokból. 

1. A közösségi élet kialakítására való törekvés, 
szórakozási lehetőségek biztosítása. Ezeknek a 
köröknek v o l t a községben először rádiója, de járt 
újság, sakk, a s z t a l i k u g l i és nem utolsó sorban a 
könyvtár. 

2. Mindezért pénzt k e l l e t t f i z e t n i , így a családok egy 
részének nem v o l t hozzáférhető. 

3. A f e l e k e z e t i elkülönülés, mely az iskolával kezdődött, 
i t t tovább folytatódott. 
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Kultúrtörténeti szerepük azonban jelentős. Belőlük 
fejlődött k i azok a színjátszó együttesek, melyek 
évtizedeken keresztül a szórakozást biztosították. 

Nem szabad f i g y e l m e n kívül hag y n i a színjátszásnak a z t 
a lehetőségét, amit a f i a t a l o k számára nyújtott. 

Hiszen 2-3 színdarabot adtak elő felekezetenként. A 
darabok leírása, betanulása a f i a t a l o k számára két-három 
hónapos rendszeres e s t i összejövetelt j e l e n t e t t . I t t éltek 
a f i a t a l o k . Szerelmek szövődtek, házasságok i n d u l t a k e l 
így. Az egymást kedvelő f i a t a l o k r e n d s z e r i n t a páros 
szerepeket kapták, vagy éppen a két főszerepet kapták 
játszották. Ha ez nem így történt, b i z o n y veszélybe v o l t a 
darab eljátszása. De veszélyben v o l t akkor i s , ha a kislány 
nem a z t a p a r t n e r t kapta, a k i v e l a szülőknek t e r v e i v o l t a k , 
vagy szegényebb v o l t az e g y i k p a r t n e r . 

A színdarabok befejezése előtt a kukoricafosztás a d o t t 
a l k a l m a t összejövetelekre. Régen nem szárazon fosztották a 
kukoricát, hanem a f e j e t letörték és o t t h o n a pajtákban, 
vagy a színekben esténként fosztogatták k i . 

Sokkal hangulatosabbak v o l t a k a tollfosztók. 

Különösen a végzők, a s u d r i k . Az idősebb asszonyokon 
kívül 6-8 lány i s h i v a t a l o s v o l t és persze a soha e l nem 
maradó legények. A lányok számát a fosztók rangját 
jelentették. Sok jó ízű történet h a n g z o t t e l számos nóta 
kíséretében. A f i a t a l o k c i t e r a zenére i t t t a n u l t a k meg 
táncolni. Természetesen nem v o l t mindegy k i m i l y e n végzőt 
t a r t o t t . I g y e k e z t e k egymást túlszárnyalni. Sokszor egész 
k i s l a k o d a l m a t t a r t o t t a k . 

Nem maradtak e l a tréfacsinálók sem. Maskarába 
öltözött legények korommal kenték be a lányokat, időnként 
az öregasszonyokat i s . Vagy v e r e b e k e t engedtek be, melynek 
t o l l a i t tört b o r s s a l , vagy paprikával szórták t e l e . 
I l y e n k o r nem sok t o l l maradt az a s z t a l o n . 

Nyáron a csarnoknak v o l t különös jelentősége. E s t i 
találkozó h e l y , kupaktanács színhelye. Régen közibük gyerek 
nem m e h e t e t t , csak ha befogadták a megfelelő kor elérése 

után. Ezeken a h e l y e k e n dőlt e l sok esetben a község ügyei. 
Nyugodtan nevezhetjük őket a közélet fórumainak. Néhány 
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hangadó ember befolyásolni t u d t a ezeket a közösségeket és 
i g e n sokszor gátló tényezőként léptek f e l . 
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Aratás m e l l e t t a másik nehéz munka a cséplés v o l t . 

Egy cséplő csapat, melyben egész, háromnegyed és 
félrészes munkások d o l g o z t a k . 

A nyársaló és kazalrakó brigád. Ezekkel a hosszú 
nyársakkal hordták a szalmát a k a z a l r a . 

Most a kombájnok korszakában, úgy tűnik mintha nem i s 
i t t történt v o l n a . Pedig így v o l t . 
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A tanács, mint a h e l y i önkormányzat szerve 

Először s o r o l j u k f e l a felszabadulástól a tanács 
megalakulásáig működő bírók nevét: 

Pethő Márton 
Mészáros Jenő 
Eőry La j o s 
Benke István 
Rosta I . L a j o s 

A munkásosztály győzelme után a népgazdaság 
s z o c i a l i s t a átalakítása, a demokrácia megvalósítása, a 
szociális és kulturális t e r v e k végrehajtása szükségessé 
t e t t e a tanácsoknak, m i n t a h e l y i önkormányzat s z e r v e i n e k 
létrehozását. 

1950. október 22-én került sor a nép küldötteinek, a 
tanácstagoknak megválasztására. 

Ezeken a választásokon már t e l j e s jogú polgárként v e t t 
részt minden 18 évét betöltött becsületes állampolgár. 

Érdemes megemlíteni, hogy a H o r t h y rendszerben még 
1939-ben i s a lakosságnak 30%-a r e n d e l k e z e t t s z a v a z a t i 
j o g g a l . 

A község lakossága bizakodással várta 1950. október 
22-ét, amikor a munkásosztály hatalmát érvényesíti a 
közigazgatásban i s . Így k e z d i a visszaemlékezést Illés 
Ferenc a végrehajtó bizottság elnöke: 

A választás a j e l e n l e g i iskolában nagy lelkesedéssel 
f o l y t l e . A választás eredményeként a tanácstagság soraiból 
megválasztotta az 5 tagból álló végrehajtó bizottságot. 

Illés Ferenc elnök 
K i s s József titkár 

A n t a l Károly 
B e l l a János 
Bödör Károly vb tagok 
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Az államhatalom gyakorlását 
i g e n nehéz körülmények között 
kezdtük. Községi épület nem 
v o l t . A j e l e n l e g i 
agronómuslakást, amelyben 
Tompa La j o s igazgató, tanító 
l a k o t t vettük bérbe. 
Kölcsönkért felszereléssel 
d o l g o z t u n k . Ennek ellenére 
igyekeztünk az emberek ügyes¬
b a j o s d o l g a i t emberségesen 

elintézni úgy, hogy különbséget t u d j a n a k t e n n i a H o r t h y 
rendszer és a tanács ügyintézés között. 

Komoly gondot k e l l e t t fordítani a tanács i vezetők 
önképzéséra, a vb és tanácstagok oktatására. Valamennyien 
e g y i k napról a másikra kerültünk ebbe a f o n t o s funkcióba, 
végeztük a h e l y i és államigazgatási teendőit. 

Intézkedtünk a t e l e f o n bevezetése ügyében. Ennek 
jelentőségét akkor értjük meg igazán, ha t u d j u k , ha t u d j u k , 
hogy sürgős ügyekben Jánosházára k e l l e t t g y a l o g o l n i , mert 
csak onnét l e h e t e t t telefonálni. 

Bátorítottuk a rossz lakásviszonyok között élő v o l t 
cselédséget az általuk igényelt és k i f i z e t e t t u r a d a l m i 
épületek lebontására, családi házak építésére. 

Sokat f o g l a k o z o t t a végrehajtó bizottság az akkor még 
gyenge termelőszövetkezet megerősítésével. A szövetkezet 
o l y a n tagokból állt össze, a k i k gazdaságilag még gyengék 
v o l t a k . 

Ugyancsak sokat f o g l a k o z t u n k a közösségünkben elsők 
között m e g a l a k u l t földműves szövetkezetekkel. 

Parasztságunkat inkább az állattenyésztés érdekelte. A 
tanács f e l i s m e r t e ennek jelentőségét, erőfeszítéseket t e t t 
a legelők, kut a k majd az u t a k és h i d a k rendbe hozására. A 
legelő használattal k a p c s o l a t b a n sikerült megértetni régi 
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gazdákkal, hogy az újgazdáknak i s j o g u k van oda h a j t a n i az 
állataikat. 

Későbbiek során a tanácstagság soraiból 
megválasztottuk a mezőgazdasági, begyűjtési, pénzügyi, 
művelődésügyi állandó bizottságokat. Ezek a bizottságok 
munkájukkal, j a v a s l a t a i k k a l komoly segítséget j e l e n t e t t e k a 
végrehajtó bizottságnak. Szeretném k i e m e l n i a 
pártalapszervezet sokirányú támogatását. 

1952-ben Illés Ferenc más 
irányú beosztása m i a t t Bödör 
Károly t választották a vb 
elnökének. 

Továbbra i s problémát 
j e l e n t e t t a rendezvények 
megtartása, a jelentkező igények 
kielégítse. A tanácsnak az v o l t 
a véleménye, hogy a meglévő 
lábas pajtát alakítsuk át 
művelődési otthonná./Horvát 
Miklós és Tóth István háza 
f e k s z i k i t t . / Előtte szép p a r k o t 
alakítsunk k i . A felsőbb szervek 

nem engedélyezték. Így a v o l t evangélikus iskolát 
alakítottuk át. 

1953-ban a községi kovácsháza lebontásából származó 
anyag és járási tanács támogatásával felépítettük a 
j e l e n l e g i tanácsházát. 

Az 50-es évek e l e j e az élesedő osztályharc 
időszaka v o l t . A tanács és a pártszervezet erősítve a 
munkásosztály hatalmát, h a r c o t f o l y t a t o t t a s z o c i a l i z m u s 
építését gátolni igyekvő kuláksággal szemben. 



Tűzoltószertár és o r v o s i rendelő 



Üdvözlő l a p a faluról 1953-ból. A kép b a l sarkában a régi 
u r a d a l m i házak 
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1956-ban, amikor az ország külső és belső ellenségei 
veszélybe sodorták dolgozó népünk fáradságos, nehéz 
munkával felépített a d d i g i eredményeit, a s z o c i a l i z m u s 
építését, néhány meggondolatlan személy b e v e r t e a 
tanácsháza ablakát, a k u l c s o k a t követelték, Celldömölkre 
f u t k o s t a k , a község vezetőivel leszámolást a k a r t a k 
eszközölni. 

A párt szavára dolgozó népünk haladó tömegei a 
Szovjetunió segítségével úrrá l e t t az e l l e n f o r r a d a l o m 
f e l e t t . A rend h e l y r e állt mindenütt. Tovább folytatódott a 
s z o c i a l i z m u s építése. 

A képen b e m u t a t o t t új tűzoltó-szertár m e g f e l e l a 
j e l e n l e g i követelménynek. Külön klubhelyiség áll a tűzoltó 
testület rendelkezésére. 

1958-ban építettük a hídmérleget, ami régi vágya v o l t 
már a községnek. 

Sokáig m e g o l d a t l a n v o l t az o r v o s i rendelő elhelyezése. 
1959-ben a lakosság társadalmi hozzájárulásával új váró-és 
o r v o s i rendelőt építettünk. 

Bödör Károly után egy rövid időre Molnár Sándor l e t t a 
végrehajtó bizottság elnöke. 

1961. augusztus 1-től Horváth 
László irányítja a végrehajtó 
bizottság, a község munkáját. 

határozott vezetéssel a tagság a 
község lakosságának széleskörű 
bevonásával komoly eredményeket értek 
e l . Annak ellenére, hogy nem a 
községünkből származik, összeforrott 
a lakossággal. 

Szélesítve a demokratizmust 
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1962-ben első f o n t o s f e l a d a t v o l t az egészségügyi 
követelmények betartása a házaknál lévő ravatalozás 
megszüntetése. 

Ismerve az 1 tantermes általános i s k o l a problémáját a 
délelőtti, délutáni tanítást, mely a tanulóknak, 
nevelőknek, de a szülőknek i s problémás v o l t , elhatároztuk, 
hogy a tanács és a tűzoltószertár közötti részen az 
Izsákfaihoz hasonló két tantermes iskolát építünk. 

Az építkezésre nagyobb összeget tartalékoltunk. 
E m e l l e t t nagy jelentőséget tulajdonítottunk a község 
fásítására. Társadalmi munkában a Petőfi u t c a előtti részt 
ültettük be. Egy időben kezdtük e l a járdaépítést, hogy ne 
k e l l j e n bokáig érő sárban járni. M i v e l a vasútállomásra 
sokan jártak és a Kossuth u t c a s z i n t e járhatatlan v o l t , i t t 
kezdtük meg a járdaépítést k o c k a l a p o k k a l , amit a t s z 
segítségével és a f i a t a l o k összefogásával vasárnap 
végeztük. 

A lakosság először i d e g e n k e d e t t , majd mikor látta 
annak eredményét, f o k o z o t t a n kapcsolódott be a munkába. 
Évről- évre hatékonyabbak l e t t e k a társadalmi munkanapok. 

A járdaépítés fontossági sorrendben határoztuk e l . Így 
a Zrínyi, Damjanich, József A t i l l a , Jókai u t c a egy-egy 
oldalát készítettük e l . Később került sor a másik o l d a l 
járdásítására. 

Komoly gondot o k o z o t t a Damjanich u t c a k e l e t i oldalán 
a járda kialakítása, m i v e l Farkas Jánostól, a v o l t régi 
temetőig az egész u t c a bozótos, bokros v o l t . Járdarész i t t 
nem a l a k u l t k i . Az u t c a lakóinak egyetértésével, közös 
a k a r a t t a l a fákat, bozótokat kiszedték, a kerítéseket 
b e l j e b b rakták és így már e l t u d t u k készíteni a szilárd 
burkolatú járdát. 

A t e r v e z e t t iskolaépítést saját erőből nagy 
költségkihatás m i a t t nem t u d t u k megvalósítani. Állami 
támogatást p e d i g nem kaptunk. A vb úgy döntött, hogy a 
meglévő 1 t a n t e r e m mellé a megüresedett pedagóguslakást 
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tanteremmé alakítjuk át. Ezz e l a délutáni tanítás 
problémája megoldódott. 



A parkosító asszonyok egy c s o p o r t j a 



I t t pompáznak majd a nyári virágok 

A férfiak egy c s o p o r t j a az árkot tisztítja 



A f i a t a l o k a táskarádió zenéjére végzik a munkát 

Az útjavítók 

Estefelé a jól végzett munka örömével i n d u l n a k haza 
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A községi pártszervezet sokat segített a szervezésben. 
A taglétszám emelkedése, a s z e r v e z e t i élet szükségessé 
t e t t e a pártház megépítését. E r r e 1963-ban került s o r . 

Időközben sok probléma j e l e n t k e z e t t a 
villanyvilágítással. A felszabadulás évében készített 
oszlopok, vezetékek kicserélése szükségessé vált. Állami 
támogatással 200 ezer f o r i n t összegben felújítottuk az 
e l a v u l t v i l l a n y hálózatot, beépítve egy transzformátort. 

A L e n i n u t c a villamosítását, annak bővítését t e l j e s 
egészében a felújítási alapból végeztük e l . 

Járdásítások alkalmával, m i n t a z t a képek i s 
bizonyítják, egyre többen kivették részüket a társadalmi 
munkából. Egy főre eső társadalmi munka értéke elérte a 120 
f o r i n t o t . 

Bekerítettük és parkosítottuk a tanácsháza környékét. 

Az utcák parkosítása, csinosítása o l y a n jó ütemben 
h a l a d t , hogy járásunkból a községi tanácselnöknek 
t a p a s z t a l a t c s e r e formájában számolhattunk be. 
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Annak ellenére, hogy Jánosházára jó a vonatközlekedés, 
a felső t a g o z a t o s tanulók iskolába járását kívántuk 
segíteni a buszjárat bekapcsolásával. 

A község lakói egyre nagyobb számban v e s z i k igénybe a 
propán- bután gázt. Sikerült a községben gáz c s e r e t e l e p e t 
létesíteni, így nem k e l l a p a l a c k o t Jánosházáról c i p e l n i . 

A borgátai termálfürdő területén k a b i n t vásároltunk, 
e z z e l i s segítve a munka utáni fürdés előmozdítását. 

A leírt néhány g o n d o l a t csak ízelítő abból a sokrétű 
munkából, amely a n a p i gondoktól, mezőgazdasági, i p a r i , 
k e r e s k e d e l m i , művelődési s t b . tevékenységig a tanácsra 
hárul. 

Az államigazgatási f e l a d a t o k , a f e l s o r o l t községépítő 
munkánk m e l l e t t nem feledkezünk e l azokról a munkában 
elfáradt idős emberekről, a k i k n e k a múltban csak a sok 
munka j u t o t t , d e társadalmi megbecsülés nem. 

A termelőszövetkezet segítségével minden évben 
bensőséges ünnepség keretében köszöntjük és látjuk vendégül 
az idősek népes táborát. Nehéz szavakba f o g l a l n i m i t 
éreznek i l y e n k o r . 



A terített a s z t a l m e l l e t t 
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Az i s k o l a fejlődésének története 

(Horváth Miklós) 

Községünknek az i s k o l a i oktatás a 19. század 
elején i n d u l t e l . Pontos adatunk n i n c s . A felszabadulás 
előtt közvetlenül német egység tartózkodott mindkét 
iskolában és így az okmányok, v a l a m i n t a naplók nagyobb 
része a községi irattárral együtt megsemmisült. 

Az öregek elmondása alapján az első i s k o l a 1810 után 
létesült. Ezt az iskolát az evangélikus gyülekezet t a r t o t t a 
f e n t egészen az államosításig. A másik iskolát 1897 körül a 
k a t o l i k u s egyház hívői építették. 

Az iskolákat a cselédek g y e r e k e i népesítették be. A 
f a l u tanítóját "mesternek" hívták. A mesterek a tanításon 
kívül gazdálkodással f o g l a l k o z t a k . Az evangélikus hitközség 
földbirtokot / M e s t e r - t a g / biztosított m i n d e n k o r i tanítónak. 

Mi n t e g y 50 éven keresztül - míg a k a t o l i k u s i s k o l a meg 
nem épült - egy iskolába jártak a gyerekek, az evangélikus 
mester elé. 

A lakosság f e l e k e z e t i megoszlás s z e r i n t 65% római 
k a t o l i k u s , 35% evangélikus vallású v o l t . Az iskolába járó 
gyerekek megoszlására i s ez a százalékos arány l e h e t e t t a 
jellemző. 

Az iskolaépületek zsupposak v o l t a k . Az evangélikus 
iskolát 1908-ban, a másikat 1897-ben építették át a mai 
formájára. Az iskolákat a község u r a és annak 
leszármazottjai támogatták. 

A felszabadulás előtt a 
Kemenespálfán: 

Evangélikus 

1810 után B e r t a Ferenc 

1830 táján Nagy Sándor 

1865 után Stókay L a j o s 

következő mesterek tanítottak 

K a t o l i k u s 

1875 után K i s s Ferenc 

1887-1914 Vér Géza 

1914-1916 André Mária 
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1900-1943 Tompa La j o s 1916-1955 Huszár Jenő 



Csoportkép 1928-ból. A néhány apró gyerek még nem 
iskolaköteles, hogy a szülők nyugodtan dolgozhassanak a 

mezőn, kísérték e l testvéreiket az iskolába. 

1954-ben 
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1952-ben körzetesítették iskolánkat Jánosházához. I t t 
csak alsó t a g o z a t maradt. 

Huszár Jenő nyugdíjba vonulása 1955-től 1965-ig P a t y i 
György tanított községünkben. 

Ekkor még két tanuló c s o p o r t működött 1 tanteremben 
váltakozó tanítással. 

1959. augusztus 1-e- Horvát Miklós 
tanítót nevezték k i vezető tanítónak. 

1963-ban a dolgozók e s t i iskolája 
i n d u l t 34 fővel. Elvégezték az 
általános i s k o l a 7 és 8 osztályát azok 
az idős hallgatók, a k i k korábban csak 
a 6 e l e m i t t u d t a k elvégezni. 17 fő 

f e j e z t e be s i k e r e s e n az általános i s k o l a 8 osztályát. P a t y i 
György betegsége idején Illés Sándor és Kalmár József 
tanított. 

1965. augusztus 1-től i t t tanít L u k i n i c s Andorné. 
Ettől kezdve ismét 2 tanuló c s o p o r t működik. 

Tanulói létszám: 

1950-ben 71 tanuló 

1960-ban 54 tanuló 

1968- ban 38 tanuló 

1969- ben 37 tanuló 

A szülői munkaközösség aktív vezetői odaadó munkával 
segítették az i s k o l a oktató-nevelő munkáját. 

1948-ban a l a k u l t meg az úttörőcsapat. 
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Művelődési viszonyok a felszabadulás után 

A történetet Végh József f o g l a l j a össze: 

Ismeretes, hogy a lakosság számottevő része csak 4-6 

elemivel r e n d e l k e z e t t . A tehetséges paraszt f i a t a l o k nem 

tanulhattak tovább, mert egyrészt a szülők nem tudták 

vállalni a taníttatás költségeit, másrészt a gyerek 

keresetére i s rá v o l t utalva a család. 

Az elmaradottságon próbált i g y e k e z e t t segíteni a 

korábban már említett két néptanító: Huszár Jenő és Tompa 

L a j o s . 

A gazdasági kibontakozással egy időben i n d u l t meg a 

műveltség, a kultúra utáni vágyakozás. Ebben az időben már 

12-en jártak polgáriban, i l l e t v e gimnáziumba. 

A f i a t a l o k túlnyomó többségében a MADISZ-ba és az 

EPOSZ-ba tömörült, ahonnan a kibontakozást várták. 

Meg k e l l j e g y e z n i , hogy az egyházak tevékenysége i s 

fokozódott. Soha annyi l e l k i gyakorlat és ifjúsági 

találkozó nem v o l t , mint ebben az időszakban. 

Huszár Jenő pedagógus kitartó, szervező munkával 

i g y e k e z e t t a szétzilálódott színjátszó csoportot 

újjászervezni. Megindultak az előadások, de most már 

sokkal céltudatososabban, mint azelőtt. a f i a t a l o k 

kirándulásokat s z e r v e z t e k a Balatonra. 

A tehetséges, szegény sorsú fiatalokból többen 

komolyabb beosztásba kerültek, mint p l . : Gőcze István, 

vagy Bencsik Árpád, akik a néphadsereg őrnagyai. 

A kulturális élet nagyobb mérvű kibontakozását 

akadályozta a művelődési otthon hiánya. 1952-ben a már 

ugyancsak említett átalakítás folytán, Móricz Zsigmond: 

Nem élhetek muzsikaszó nélkül című vígjátékával avattuk 

f e l a művelődési otthont. A lakosság örömmel v e t t e 

birtokába, a kultúrának háza l e t t . 



98 

A színjátszás újbóli beindulásával kapcsolatban 

említsük meg, hogy a közösség számára a v o l t iskolatermek 

k i c s i k n e k bizonyultak. Így a pajtákat vették igénybe. 

A felszabadulás utáni első színdarabot Rosta F. L a j o s 

pajtájában játszották. Ez még f e l e k e z e t i alapon ment. 

Később B e l l a István, majd B e l l a Sándor pajtájában az 

egységes ifjúság lépett színre. 

Az új létesítmény hatására mind jobban szárnyra 

kapott a népművelési munka. Huszár S a r o l t a f i a t a l tanítónő 

kezdeményezésére népi tánccsoport a l a k u l t , mely több 

s i k e r e s táncot mutatott be különböző rendezvényeken. 

Ez v o l t a község első tánccsoportja. A felszabadulás 

előtt ismeretlen v o l t . 

Lehetőség nyílt a vidéki műkedvelők fogadására i s . Ez 

idő tájt mutatkozott be a nemeskeresztúri, a jánosházi, a 

t a p o l c a i , a celldömölki, és a szombathelyi öntevékeny 

együttesek. 

Az intézmény létesítésével egy időben a könyvtár i s 

h e l y e t kapott az egyik öltözőben. A Járási Könyvtárból 

kapott 145 kötetes induló állománnyal Tóth G i z e l l a 

gimnáziumi tanuló próbálta nagy i g y e k e z e t t e l a lakosságot 

megnyerni az olvasás számára. 
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Így l a s s a n , évről- évre fokozódott a népművelői 

tevékenység. A lakosság f e l i s m e r t e a művelődési 

lehetőségek különböző formáit és jobban igényelte azt. 

Közben Horváth Károly, majd Patyi György irányította 

a népművelési tevékenységet. Az utóbbi időszakban 

visszaesés következett be. 

1959-ben Horváth Miklós v e s z i át az irányítást. 

Újra megalakul az előző években szétesett 

néptánccsoport, melyet felesége v e z e t e t t . A színjátszás 

ismét kezd fellendülni. 

A nők részére 15 fővel közhasznú szabó-varró 

tanfolyamot indítottak. 

A könyvtárvezetésben ugyan csak változás történt. 

Tóth G i z e l l a h e l y e t t Rosta Vilma v e t t e át a könyvtár 

vezetését. Könyvtárunk állománya ekkor már megközelítette 

a 700 kötetet. Az olvasók száma elérte a 80-at. 

Népszerűsége egyre fokozódott. 

1962-től a művelődési otthon tiszteletdíjas 

vezetőjeként végeztem munkámat, melyhez később a könyvtár 

vezetése i s párosult. 

A művelődési otthon segítségét nyújtott a dolgozók 

e s t i iskolájának szervezésében. A megindult továbbtanulás 

hatására a faluból eljárók a munkahelyükhöz a közel eső 

iskolában végezték el a 8 osztályos általános iskolát. 

Szélesebb alapokra helyeztük az ismeretterjesztést. 

Egyre nagyobb h e l y e t kaptak a természettudományi és 

műszaki tárgyú előadások. Fontos tényezőként s z e r e p e l a 

lakosság tudatának formálása, világnézeti nevelése. Az 

előadások hatékonyabbá tétele érdekében f i l m e k e t , 

szemléltetőeszközöket használtunk. 

Ankétok, kiállítások, író-olvasótalálkozók, 

ismertterjesztési szakkörök tették színvonalasabbá a 

népművelő munkát. 



Képek a tánccsoport későbbi szerepléséről 



1966-1968 
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A jó témaválasztás meg t e t t e hatását. egy - egy 

előadáson általában 40-50 személy i s megjelent, esetenként 

ennél jóval több. 

A műkedvelő művészeti munka 1962-től 

újra szárnyra kapott. A régi 

népszínműveket kiszorították a mai 

kornak bemutatásával foglalkozó darabok. 

Igaz, a közönség e l e i n t e nem nagyon 

s z e r e t t e ezeket a darabokat, később 

azonban megbarátkozott velük, az elmúlt 

8 év a l a t t mintegy 22 három felvonásos 

színművet mutatott be csoportunk. A síkereken felbuzdulva 

a betanult darabokkal a környező községekben i s 

szerepeltünk. 

Könyvtárunk i s jelentős lépésekkel haladt előre. A 

letéti állományt a községi tanács évenként 2 ezer 

f o r i n t t a l f e j l e s z t e t t e . Az e l a v u l t könyvtárolást 1966-ban 

felváltotta a szabadpolcos módszer. Az olvasók száma i s 

emelkedett. Míg 1960-ban 78 fő, addig 1968-ban 166 

rendszeres olvasója v o l t könyvtárunknak. 

A könyvtár állománya ma meghaladja az 1600 kötetet. 

A mozi ugyancsak egy idős a művelődési otthonnal. A 

lakosság, az első időszakban különösen a ,,Martonfaiak" 

örömmel v e t t e k róla tudomást. Ezt bizonyítja a 

látogatottság. Hetenként két alkalommal vetítettek f i l m e t , 

csütörtökön és vasárnap. A körzeti vándor mozi vezetője 

Varga Dénes borgátai lakos v o l t . A TV. nagyfokú 

térhódításával a látogatottság csökken. 

J e l e n l e g 67 TV van a faluban, 210 napilap és 

h e t i l a p o t járatnak. 24-nél több azon személyek száma, akik 

50 kötetes házi könyvtárral rendelkeznek. 
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A sportéletet K i s s Béla visszaemlékezése alapján 
f o g l a l j u k össze: 

Régen a sportéletet az alkalomszerű sportolás 

j e l l e m e z t e . Az akkori sportpálya helyén épült f e l a 

tanácsház, tűzoltószertár és a b o l t . 

Amikor összejött 11 futballkedvelő a környék 

csapataival játszottak. 

A futballcipő akkor még csak álmaikban s z e r e p e l t . A 

játék főleg mezítláb, vagy erős bakancsokban f o l y t . Az 

egyik csapat ingben, a másik i n g nélkül játszott. 

Az atlétikával a l e v e n t e foglalkozások keretében 

ismerkedtek meg. A versenyzők járási l e v e n t e bajnokságokon 

mérték össze tudásukat. 

Említsük meg Illés József magas, B e l l a István 

távolugró, Farkas József és Mészáros Sándor futók nevét, 

akik a járási versenyen eredményesen s z e r e p e l t e k . 

A felszabadulás után a sportban i s új élet 

kezdődött. A fölműves szövetkezet támogatásával 1947-ben 

a l a k u l t meg a sportkör. Elnöknek az fmsz. ügyvezetőjét 

Horváth Károlyt választották meg. 

Az első felszerelést a szombathelyi sportkörtől 

szintén a földműves szövetkezet vásárolta, melyet Benke 

István hozta haza és adott át a csapatnak. A felszerelés 

600 f o r i n t b a került. 

A csapat t a g j a i jó játékkal hálálták meg a 

felszerelést. Beneveztek a járási bajnokságba. Az első 

évben 2. l e t t e k a következő évben megnyerték a járási 

bajnokságot. Bekerültek a megyei II. osztályba, ahol akkor 

a szombathelyi Honvéd, Cipőgyár, Répcelak, Bőrgyár, 

Sárvári Vasas s t b . játszott. 

Évekig játszott csapatunk ebben a csoportban. 

A jó szereplésnek többféle oka van. A csapat 

játékosainak v o l t szíve, lelkesedése, győzni akarása. 

Ugyan akkor értettek i s a labdarúgáshoz. 
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Töretlen v o l t a kollektív szellem a csapaton belül. 

Az i s előfordult, hogy amikor az előző h e t i gyengébb 

szereplése után valamelyik játékos kimaradt a csapatból 

sírt bánatában. 

Megbecsülték, tisztán tartották felszerelésüket. Igaz 

megdolgoztak érte. Néhány példa e r r e vonatkozóan. 

A gabonát és egyéb magvakat az fmsz. vásárolta f e l és 

tárolta a magtárban. A gabona elszállításában részt v e t t e k 

a labdarúgók. Hajnalban megmerték a zsákokat és autóval 

vitték Jánosházára ahol vagonokba rakták. Mire reggel a 

csarnokba k e l l e t t menni végeztek. A munkabért a sportkör 

kapta. Növelte a sportkör bevételét, a színdarabok és 

mulatságok rendezését. 

Ezekből a pénzekből t a r t o t t a fenn magát a csapat. 

A közösségi tanács kezelésében v o l t néhány hold föld, 

amit csillagfürttel v e t e t t e k be. Lekaszálását a csapat 

t a g j a i végezték egy garnitúra felszerelés ellenében. Ebben 

a munkában már a szurkolók i s segítettek. 

A munkának v o l t egy érdekes epizódja. A sportkör 

elnöke, aki különben sohasem kaszált, az élre állt. Mögéje 

a legjobb kaszást állították. Heccből k i akarták vágni az 

öreget a rendből. Köztudott, hogy a kivágás a kaszás 

legnagyobb szégyene. Elnökünk, bár látszott r a j t a nagyon 

izzad, szenved, nem hagyta magát. Csak a végén ült l e egy 

kiadós pihenésre. 

A jó szereplés egyik legfontosabb tényezője a jó 

vezetés. Hogy milyen sok függ a jó vezetéstől, bizonyítja 

az „Öreg" e s e t e . A fiúk csak öregnek szólították. Ő v o l t a 

sportkör megalakítója, a t y j a . A sportolók apjukként 

tisztelték, ragaszkodtak hozzá. Ha a labdarúgó mérkőzésen 

nem v o l t o t t , nem akart menni a játék. 

Nagyon sok szurkolót k e l l e n e most f e l s o r o l n i , ha l e 

akarnánk írni mindazokat, akik vasárnaponként a pályán, 

vagy a földszöv gépkocsiján rendszeresen elkísérve a 

csapatot buzdították őket győzelemre. 
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Amikor a gépkocsi nem v o l t (a későbbi időpontra 

vonatkozik) Márkus Ferenc szállított bennünket l o v a s 

k o c s i v a l . 

Az első évek nagy csapata a következő játékosokból 

állt: Pintér József, Szabó József, K o c s i s József, L a c z i 

Gyula, Nagy István, Rosta L a j o s , Illés Sándor, Varga 

János, Illés Ferenc, Huszár Zoltán, Rosta Dezső és S t e i n e r 

István. 

K o c s i s József és Nagy István Bobáról, S t e i n e r István 

Körtvélyesből járt i d e . 

Jó k i s együttes v o l t . A csapat játékerejének 

elismerését j e l e n t i , hogy a szombathelyi Haladás NB I. 

csapata többször játszott nálunk. T i s z t e s eredmények 

születtek. 1949-ben 1-0 arányban győzött a Haladás. 

A nagy korszak 1951-ben zárult. Játékosaink egy része 

„kiöregedett", másik részét a nagy csapatok Tapolcai és 

Celldömölki Vasutas hívta el. Ez utóbbi később többször 

megismétlődött. 
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Ezen a felvételen már a megfiatalított csapat 

s z e r e p e l . 

Az utánpótlással nem v o l t baj, de i l y e n kivételesen 

jó képességű együttes községünkben csak 15 év után 

bontogatta ismét szárnyait. 

A nagy csapat után a 60-as évek elejéig 25 játékos 

kapott h e l y e t a csapatban. 

A játékot abbahagyó, más csapatba elkerült 

játékosokon kívül meggyengült az egész sportkör. Horváth 

Károly elnök 1957-ben 10 éves munka után a Jánosházi SK. 

elnöke l e t t . 

A sportéletet azonban nemcsak a labdarúgók 

jelentették, bár ők v o l t a k többségben. 

Részt vettünk az évenként megrendezett járási 

szpartakiád versenyeken. I t t j e l e n t e k meg először a női 

sportolók. Szakítva az előítéletekkel elég nagy számban 

j e l e n t e k meg. 

Ezeken a versenyeken legtöbbször az egyházashetyeiek 

mögött a második helyen végeztünk. 

Az elért eredmények alapján több versenyzőnk v e t t 

részt a megyei versenyeken, több-kevesebb s i k e r r e l . 

A járási és megyei versenyeken kívül Illés Rózsi 

részt v e t t az országos szpartakiád döntőn, ahol 

kerékpárosok között képviselte megyénket. 

A szpartakiád versenyeken az alábbi versenyzők értek 

el jó eredményeket: Gőcze József, Marton István, I f j . 

Rosta L a j o s , Illés Rózsi, Illés E r z s i , Páli E t a , Orbán 

Erzsi,Tóth Gabriella,Zubor Rózsi és Németh Márta. 

Télen a s z t a l i t e n i s z versenyeken vettünk részt. 

Először a körzeti döntőkön, ahol mindig győztünk, majd a 

járási döntőn, ahol csak Jánosháza és Celldömölk csapatai 

előztek meg bennünket. 
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Néhány éven keresztül szerepeltünk sakkversenyeken 

i s , váltakozó s i k e r r e l . 1953-ban a járási döntőn 

váratlanul sikerült legyőzni a jóval nagyobb játékerőt 

képviselő Kemenesmagasi csapatát és e z z e l elnyertük az 

első helyért járó szép s e r l e g e t . A csapat t a g j a i : Berdál 

Ferenc, Tóth Károly, K i s s Béla. A későbbi évek nem hoztak 

s i k e r t . 

1954-ben a községi tanács támogatásával a sportpályán 

két öltöző épült. 

Képek a szpartakiád versenyekről 

Fel v o n u l n a k a csapatok 

100 méteres síkfutás 
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A díjak átvétele 

1957-ben K i s s Béla v e t t e át a sportkör vezetését. 

Ebben az időben a f i a t a l o k igyekeztek elmenni a faluból, 

az i p a r i centrumok felé vették az irányt. 

Ennek hatását megérezte a s p o r t i s . Labdarúgó 

csapatot p l . nem tudtunk indítani a járási bajnokságban. 

Mivel a labdarúgás nem ment, igyekeztünk a 

tömegsportokat, más szakosztályokat f e j l e s z t e n i . 

Létrehoztuk a kézilabda szakosztályt a nők részére. 

Három évig v o l t a k együtt. A legtöbbet s z e r e p e l t 

játékosok: Káldos K a t a l i n , Illés Rózsi, L a c z i Janka, 

Dobson E r z s i , Dobson K a t i , Mészáros T e r i , Balhási E r z s i , 

Németh Bernadett. 

Később az asztaliteniszezők erősödtek, a 

termelőszövetkezethez került Sár Gyula agronómus 

személyében. 

A tekézők kevesebb s i k e r r e l , de hosszabb időn 

keresztül álltak k i versenyekre. 

1964-ben Bödör Ferenc v e t t e át az elnöki teendőket. 

Sikerült újraélesztenie a közben v i s s z a e s e t t 

sportéletet, mindenekelőtt a labdarúgást. 

Az általános iskolában a l a k u l t k i a későbbi szép 

s i k e r e k e t elért csapat. Igaz, hogy 1964-ben a 11 játékos 
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közül 10 még fiatalkorú v o l t , beneveztek a járási 
bajnokságba. 

Többször nyertek bajnokságot, de mivel az anyagi 

erőforrások k i c s i k v o l t a k , nem i n d u l t felsőbb osztályba. 

1966-ban mégis sikerült megyei II. osztályban való 

szereplés, ahol több csapatot utasítottak maguk mögé. 

Amikor elérkezett az idő, hogy néhányan tovább 

tanuljanak, vagy bevonuljanak katonának, a csapat 

legyengült. J e l e n l e g a járási bajnokságban szerepelnek. 

A sok szép s i k e r , küzdelmes mérkőzés, szereplők népes 

tábora bizonysága annak, hogy a felszabadulás utáni 

sportélet az időnkénti nehézségek ellenére szép f e j e z e t e a 

község történetének. 
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A Községi Tanács Végrehajtó Bizottsága a Pártszervezet 
nevében köszönetünket fejezzük k i mindazoknak, a k i k 
községünk 25 éves történetének megírást 
visszaemlékezéseikkel segítették. 

Kéjük Önöket és mindazokat, a k i k e s o r o k a t olvassák, 
f o l y t a s s u k tovább a község krónikáját. 

Befejezésül g o n d o l j u n k t i s z t e l e t t e l azokra a s z o v j e t 
katonákra, a k i k számunkra, az életünk feláldozásával a 
szabadságot, a j o b b emberi életet hozták e l . 

Nagyapáinkra, apáinkra, a k i k a kibontakozó új élet 
nehéz időszakában, gyors intézkedésekkel, döntésekkel a 
párt, a társadalom bizalmát élvezve bizonyították, élni 
t u d t a k a szabadsággal. 

Most már r a j t u n k a sor, hogy nyomdokaikban haladva, az 
egyre nagyobb ütemben fejlődő s z o c i a l i s t a élet körülményei 
között f o l y t a s s u k országunk és szűkebb hazánk Kemenespálfa 
építését, valamennyiönk javára. 


